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Nagyon sokan tudatlanságban, vagy tévedésben 
élnek afelől, hogy egyáltalán mi dolga van a (mai) 
világban az Egyháznak. Sokan besorolják a karitatív, 
jótékonykodó szervezetek közé, mások művészet-
történeti, vagy régiség-értéket látnak benne, ismét 
mások csupán akadékoskodó, tiltakozó szervezetet 
látnak, amely beleszól mindenbe, amihez úgymond 
semmi köze sincs: pl. az életmód, a gyerekek-fiatalok 
nevelése, a házasság, a családi élet, a családtervezés, 
a politika, stb.

Nagyon hosszú lenne most kifej-
teni, hogy mennyi mindennel foglal-
kozik, és kell is, hogy foglalkozzon 
világszerte a kereszténység. Inkább 
arról gondolkodjunk mit is jelent ke-
reszténynek lenni, keresztény ember-
ként élni a világban. A többi ugyanis 
ebből következik. 

Szent Pál apostol ezt írja: „Ke-
reszténynek lenni annyit jelent, mint 
megvallani Krisztus feltámadását, és 
az odafönt valókat keresni” (Kol 3,1). 

Minden szentmisében elhangzik 
ez a mondat, kereszténységünk egyik 
kulcsmondata:

„Halálodat hirdetjük, Urunk, és 
hittel valljuk feltámadásodat, amíg el 
nem jössz.”

Ez a két fontos tanítás, ami ránk 
van bízva: hirdetni, elmondani a vi-
lágnak, hogy Isten „halálosan” szeret 
minket, egyszülött Fia életét adta oda 
értünk. Valamint azt, hogy Istennek 
hatalma van újjáteremteni az életet. 
Ura az életnek, legyőzte a halált, és a 
földi halálunk nem végleges elmúlás, 
hanem átmenet a múlandó világból az örökkévalóba.

„Nagyobb szeretete senkinek sincs annál, mint aki 
életét adja barátaiért.” Így nyilatkozott Jézus egy alka-
lommal. Az emberileg értelmetlennek, fölöslegesnek 
vélt kínhalál az Isten logikájában a legnagyobb szere-
tet jele felénk.

Ugyanakkor hirdetjük, hogy Krisztus feltámadt! A 
megváltás műve nem fejeződik be anélkül, hogy az 
áldozat el ne nyerje beteljesedését. Csupán emberi 
gesztus maradna, ha Isten Fia „csak” az életét adta 
volna oda értünk. Hiányozna a folytatás, hogy MI-
ÉRT? 

Temetések alkalmával gyakran gondolkodunk el 
arról, hogy mi értelme van a földi életnek, küzdelem-
nek, munkának, ha „úgyis” ide vezet: porrá-hamuvá 
leszünk. Igen, elgondolkodtató, megdöbbentő. A mi 
mulandó életünk oldaláról csak ezt a szomorú tényt 
látjuk. Nagypénteken a liturgiában is megfogalmazó-

dik ez a szomorúság, arról emlékezünk, hogy Krisz-
tus meghalt, halálában is hasonlóvá lett hozzánk. De 
a Nagypéntek után harmadnapra felvirradt a Húsvét 
hajnala. A keresztáldozat kérő-kérdő mondatára meg-
érkezik a válasz: az Élet él és élni akar! E válasszal lesz 
kerek a történet, Jézus feltámadása az Élet (az örök 
Élet) győzelmét hirdeti a halál fölött. Itt van a mi sor-
sunk folytatása is. A „másvilági” élet külső jeleit hiába 
keressük a koporsók mellett, mint ahogy Nagypéntek 
estéjén Jézus tanítványai is eltemették Mesterüket, 

és vele együtt minden szép reményt. 
Csak néhányukban élt a hit, hogy ez-
zel nem lehet vége. Nekik lett igazuk. 
Sötétbe hasító fénysugárként érte 
őket a találkozás öröme: a feltámadt 
Krisztus megjelent nekik, megmutat-
ta sebeit, többszörösen bizonyította 
nekik, hogy él, feltámadt. Saját sze-
mélyében mutatta meg nekik, és bízta 
rájuk, hogy mi van a halál kapujának 
másik oldalán. Erről a megdicsőült új 
életről tegyenek tanúságot az egész 
világ előtt. Rájuk bízta, és ránk, min-
den kor keresztény emberére. 

Hát ez az egyház legeslegfonto-
sabb feladata itt a mulandó világban: 
tanúságot tenni a feltámadásba vetett 
hitünkről. Nem bizonyítgatni – főleg 
nem természettudományos eszközök-
kel –, mert azt nem igazán lehet. De 
tanúságot tenni, azt igen. Amikor az 
áruló Júdás helyére megválasztották 
Mátyás apostolt, akkor a kiválasztás 
feltétele volt, hogy a többi apostollal 
együtt tanúskodni tudjon Jézus feltá-
madásáról. Nem mindenről, hanem a 

feltámadásról, mert abban benne van az egész üdvös-
ségtörténelem, ezért létfontosságú minden keresz-
tény számára Krisztus feltámadásának a megvallása, 
mert „ha Krisztus nem támadt fel, akkor hiábavaló az 
igehirdetés és hiábavaló a mi hitünk”. (1Kor 15, 15)

Mi dolga az egyháznak, a kereszténységnek ebben 
a világban? Nem hagyni, hogy az emberek elfelejtsék 
a föltámadást. Ahogy a feltámadt Jézus sem külső 
eszközöket mutatott fel, hanem saját magát, úgy a 
mi eszköztárunk legfontosabbja is a bennünk élő hit, 
amiről tanúságot teszünk minden húsvétkor, minden 
egyházi temetési szertartáson, minden szentmisében, 
amikor a legmeghittebb és legbensőségesebb pil-
lanatok után szívből mondjuk: „Halálodat hirdetjük, 
Urunk, és hittel valljuk feltámadásodat, amíg el nem 
jössz.”

Kómár István  plébános

Győzött az Élet!
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Húsvéti ünnepkör
Húsvét a keresztény világ legnagyobb ünnepe, 

Jézus kereszthalálának és feltámadásának emlékére.
A zsidó vallásban Pészachkor (jelentése elkerülni, kikerülni) 

ünneplik az egyiptomi rabságból való szabadulást. Magyarul 
a kovásztalan kenyér (macesz) ünnepének is nevezik, mert 
a fáraó annyi időt sem hagyott a zsidóknak az Egyiptomból 
való távozásra, ameddig a kenyerüket megkeleszthették 
volna, ezért a vízből és lisztből gyúrt kelesztés nélküli maceszt 
(pászkát) ették. Eredetileg a két ünnep időben egybeesett, 
majd 325-ben a niceai zsinat a keresztény húsvétot a tavaszi 
napéjegyenlőséget (március 21.) követő 
első holdtölte utáni vasárnapra tette. Mivel 
ez az időpont évről évre változó, a húsvét 
mozgó ünnep. Az ünnepet megelőző 40 
nap a nagyböjt, Jézus 40 napos pusztai 
böjtjének emlékére, a felkészülés, 
a lelki és testi megtisztulás ideje.

Számos európai nyelvben a zsidó 
Pészachból eredeztetett szavak a 
húsvét megfelelői: Pascua (spanyol), 
Páscoa (portugál), Pasqua (olasz), 
Paque (francia), Paste(román).

Főleg germán nyelvterületen viszont 
az Ostara istennő (a túlvilág istennője, 
ünnepe a tavaszi napéjegyenlőségkor volt) 
nevéből eredő Easter, Oster elnevezés 
honosodott meg, mely a kereszténység 
előtti, pogány tavaszünnepekre emlékeztet.

Virágvasárnap. Húsvét előtti 
vasárnap. Az iskolás gyermekek 
ilyenkor barkát gyűjtenek, amit 
a templomban megszentelnek. 
A szentelt barkát gonoszűzőnek, 
betegséggyógyítónak tartják, elűzi 
a jégesőt, megóv a villámcsapástól.

Virágvasárnap tarják több palóc 
községben a kiszehajtást. Fiatal lányok 
telet jelképező, menyecskeruhába 
öltöztetett szalmabábut visznek végig a 
falun, majd vízbe dobják, vagy elégetik. A 
téltemetés az ébredő természet ősi ünnepét, a húsvétot 
vezeti be. Virágvasárnap után következő hét a nagyhét.

Nagycsütörtökön elhallgatnak a templomok harangjai, 
azt tartják, a harangok Rómába mentek, ott gyászolják 
Krisztust. Szokás volt ilyenkor kereplővel zajt kelteni, 
így gondolták elűzni a gonoszt, és így helyettesítették a 
harangokat. Liturgikus szokás a nagycsütörtöki lábmosás, 
a pilátusverés vagy égetés (Pilátust jelképező szalmabábut 
égettek). Elterjedt szokás nagycsütörtökön a virrasztás, 
annak emlékére, hogy Jézus az olajfák hegyén virrasztott.

Nagypéntek. Jézus kereszthalálának ünnepén tarják a 
legszigorúbb böjtöt. Nagypéntekhez babonás félelmek 
kötődnek a paraszti életben. Tiltották az állattartással, 

földműveléssel kapcsolatos munkákat, nem sütöttek 
kenyeret (mert kővé válik), nem mostak (mert a ruha 
viselőjébe villám csapna), nem fontak, nem gyújtottak tüzet.

A víznek, mint ősi pogány tisztulás szimbólumnak mágikus 
erőt tulajdonítottak. Nagypénteken napfelkelte előtt(!) friss 
kútvízzel vagy patakvízzel kellett mosakodni, az védett a 
betegségek ellen. Ezt a hajnali vizet aranyvíznek nevezték. Az 
állatokat is kihajtották a patakhoz itatni, és le is fürösztötték 
őket, hogy ne legyenek betegek. Szokásban volt a határjárás, 
határkerülés is. Ilyenkor a férfiak a templom előtt gyülekeztek,

csoportosan mentek a határba, ahol 
zajkeltéssel, kerepléssel űzték el az 
ártó erőket a földekről (kolompolás).

Nagyszombat. Este tartják Jézus 
feltámadásának ünnepét. A tüzet ősi 
módon – dörzsöléssel, csiholással – újra 
meggyújtják és megszentelik. Az esti 
harangszó a böjt befejezését jelenti.

Húsvétvasárnap. A kereszténység 
egyik legnagyobb ünnepe a pogány 
tavaszkezdő ünnepekből származik. 
Ezen a napon tartják a húsvéti 
határjárást. Ilyenkor az egész falu népe 
körbejárja a földjeit, kitisztogatja a 
forrásokat. Sok helyen bált rendeznek.

Húsvéthétfő. A legnépszerűbb 
húsvéti népszokások: locsolás, a 
hímes tojás ajándékozásának ideje. 
Mindkettő ősi termékenységvarázslásra 
utal. A szokásról már XVII. századi 
írásos emlékek is fennmaradtak. A 
víz megtisztító, megújító erejébe 
vetett hit az alapja ennek a szokásnak, 
mely aztán polgárosodott formában 
(kölnivízzel locsolás) megmaradt 
a városokban napjainkig. Bibliai 
eredetet is tulajdonítanak a locsolkodás 
hagyományának, eszerint a Krisztus sírját 

őrző katonák a feltámadás hírét vevő, ujjongó asszonyokat 
igyekeztek lecsendesíteni úgy, hogy lelocsolták őket. Vidéken 
egykor kútvízzel, vödörből locsolták le a lányokat, sőt egyes 
vidékeken a patakban megfürösztötték őket. A lányok a 
locsolóknak festett (piros vagy hímes) tojást adtak cserébe. A 
tojásfestésnek komoly hagyományai vannak Magyarországon. 
Természetesen az asszonyok, lányok dolga volt, vidéken a 
házaknál természetes anyagokkal festették a tojásokat, például 
hagyma héjával, zöld dió főzetével. A tojás – eredetileg 
halotti kultusz kelléke – Jézus újjászületését jelképezi.

Fehérvasárnap. Húsvét utáni vasárnap a fiatal leányok
“mátkát”, barátnőt választanak, vagy komatálat küldenek 
egymásnak.

Összeállította: Mondi Viktor
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Turisztikai konferencia

Ö N KO R M Á N Y Z AT I  H Í R E K

Turisztika Rákóczifalván címmel rendezett konferenciát 
az önkormányzat és a Kuruc Hagyományőrző Egyesület 
2007. március 21-én szerdán 14 órától a Közösségi Házban. 
A rendezvény célja az volt, hogy feltárja és bemutassa 
a községben rejlő turisztikai fejlesztési lehetőségeket, 
elősegítve Rákóczifalva idegenforgalmának fellendítését. 

Peszeki Gergely, a Magyar Turizmus Zrt. munkatársa, 
Tóth Lajos polgármester, valamint Terenyei Attila, a Kuruc 
Hagyományőrző Egyesület elnöke előadását vitafórum 
követte. A rendezvény résztvevőinek lehetősége volt 
egymással megosztani a témával kapcsolatos véleményüket, 
tapasztalataikat. Az alábbi javaslatok, észrevételek 
hangzottak el:

Gál Jenő:
A tanösvényen jelezze tábla, szabad-e vagy sem lóval 

közlekedni. A községben veszélyes megközelíteni lovas 
fogattal a kereszteződéseket, mert nem beláthatóak. 

Retter Erzsébet:
Mindenképp igény van a községben állandóan ajánlható 

programokra, mert a Macimúzeum látogatói szeretnének 
mást is megnézni Rákóczifalván.  

Szolnokról, Martfűről is lehetne vonzani vendégeket, 
akik kerékpárral, hajóval érkeznének. 

Kerékpártúrások javasolták, hogy jó lenne bélyegzős 

túraútvonalba bevenni Rákóczifalvát. 
Tóth Béláné:
Javasolja kézműves oktatás elindítását, pl. fafaragás, 

gyékényfonás, csipkeverés – munkahely-teremtési céllal is 
akár. 

Galsiné Szikszai Ágnes:
A LEADER+ projekt referenseként a meglévő koncepció 

mentén javasolja kiépíteni a turizmust. A 2008-ban kezdődő 
pályázati szakaszra további projektötleteket várnak. 
Adatlapot a Polgármesteri Hivatalban lehet kérni. 

Novák Gyula:
Véleménye szerint is fontos a turisztika, mert nincs fejlett 

ipar, mezőgazdaság Rákóczifalván. Civilek összefogására 
van szükség és az önkormányzat támogatására. 

Terenyei Attiláné:
Nagyobb hangsúlyt kell fektetni a pályázatokra. Kéri 

a civilszervezeteket, hogy jegyeztessék be magukat 
hivatalosan a Cégbíróságnál, hogy élni tudjanak ezzel a 
lehetőséggel. Összefogással több szervezet is pályázhat egy 
projektre. 

Szurgyi Mihály:
Szükség van egy turisztikai irodára, amely összefogná 

a civilszervezeteket, vállalkozókat, mivel egyedül nem 
boldogulnak. 

Szabó László:
Legyen Rákóczifalva jelképe Rákóczi hadnagya. E köré 

lehetne szervezni a rendezvényeket, programokat. 
Takács András:
Javasolja, hogy igazán színvonalas szálláshelyek, 

éttermek jöjjenek létre, hogy jómódú külföldi vendégeket 
is fogadni tudjon a település. Áprilisban jönnek olasz 
vadászok, de Szolnokon fognak megszállni.

Hiányolja a vállalkozók jelenlétét, úgy ezen a programon,  
mint általában turisztikai befektetések területén. Pedig  
ahhoz, hogy a haszon ittmaradjon, helyi vállalkozók 
kezdeményezése és anyagi résztvállalására is szükség 
lenne. 

A rendezvényt Szurgyi Mihály felajánlása: kecskepörkölt- 
kóstoltató zárta. 

2007. Harmadik szám
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Japán iskolás csoport látogatott hozzánk március 23-
án pénteken. A Yuzából, Szolnok testvérvárosából érkező 
gyermekek egy napot töltöttek el községünkben. A II. Rákóczi 
Ferenc Általános Iskola és Alapfokú Művészetoktatási 
intézményben ének-, néptánc- és háztartástanórán vettek 
részt, de a délutáni kézműves foglalkozáson is betekintést 
nyerhettek a helyi kulturális életbe. A Macimúzeum japán 
kiállítása nagy örömet szerzett vendégeinknek, és  a 
delegáció vezetője Japánba invitálva a rákóczifalviakat, 
köszönetét fejezte ki a kedves fogadtatásért.

Japán gyerekek jártak nálunk

Az Ady Endre útnak a Hunyadi út és Kinizsi út 
közötti szakaszának víznyomóvezeték felújítása zajlott 
márciusban. A korszerűsítés 190 m hosszon valósult meg az 
utcaszakaszban. 

A Fenntartható hullámtéri tájrehabilitáció a Közép-Tisza 
vidékén című projekt mintaterületén az elkészült Tanösvény 
ünnepélyes átadására március 30-án délelőtt került sor. Tóth 
Lajos polgármester a kivitelező cégtől az önkormányzat 
mint üzemeltető nevében vette át a területet. (Az eseményről 
készült fotók a hátsó borítón láthatók.)

Elkészült a tanösvény

Vízvezeték korszerűsítés

A Rákóczi úti Coop Üzletház és Társasház előtt, a Kossuth 
Lajos út felőli oldalon útjavítási munkálatok zajlottak. 
Az aszfaltozást a két oldalban lévő parkolók egységes 
kialakítása érdekében végezték el.

Útfelújítás

2007. Harmadik szám
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Értesítjük Tisztelt Ügyfeleinket, hogy a súlyos 
mozgáskorlátozottakat megillető közlekedési támogatás 
iránti kérelmeiket 2007. április 30. napjáig adhatják be a 
Polgármesteri Hivatal ügyfélfogadási idejében az alábbi 
ügyintézőknél:

- Takácsné Kozák Edit, 
- Kupeczki Krisztina és 
- Dérné Elekes Mónika.

A kérelemhez minden esetben mellékelni kell a következő 
igazolásokat: 

-2006. egész évre szóló jövedelemigazolásokat, 
nyugdíjasok esetében a Nyugdíjbiztosítási Igazgatóság által 
kiküldött igazolást

- ha a kérelmező családjában 18 éven aluli gyermek 
nevelkedik, akkor a gyermek születési anyakönyvi kivonatát 
is

- 16. életévet betöltött gyermek esetén iskolalátogatási 
igazolást

- ha a kérelmező jelenleg is munkaviszonyban áll, akkor 
egy munkáltatói igazolást a munkaviszony fennállásáról

- kitöltött I. fokú orvosi szakvéleményt: „ 7 pontos 
papír”.

Az elmúlt időszakban több esetben érdeklődtek a 
Polgármesteri Hivatalban a gázártámogatás megállapításával 
kapcsolatban. Tájékoztatjuk a lakosságot, hogy akik 2007. 
március 31-ig beadták gázártámogatás iránti kérelmeiket a 
Magyar Államkincstárhoz – de hiánypótlásra van szükség, 
vagy az ügyintézés elhúzódik –, visszamenőleg 2007. január 
1-jétől kapják meg a támogatást abban az esetben, ha a 
jogosultsági feltételek fennállnak. Akik 2007. április 1-je 
után nyújtják be az igénylésüket, ők a kérelem benyújtása 
utáni hónaptól kapnak támogatást.

Gázártámogatás

Közgyógyellátási igazolvány

Közlekedési támogatás

Értesítjük a Tisztelt Lakosságot, hogy a régi típusú 
közgyógyellátási igazolványaikat, az igazolvány lejártát 
követő hónap második hónap utolsó napjáig használhatják 
fel, de legkésőbb 2007. június 30. napjáig.

Kérünk minden érintett személyt, hogy az igazolvány 
lejárta előtt kb. 1 hónappal, kérje  igazolványának 
meghosszabbítását annak érdekében, hogy a gyógyszerek 
és gyógyászati segédeszközök kiváltása zökkenőmentesen 
történjen.

A kérelemhez minden esetben mellékelni szükséges az 
alábbi igazolásokat:

- háziorvos által kiállított igazolás a közgyógyellátás 
igénybevételéhez

- megelőző három hónapról szóló jövedelemigazolás
- munkaképesség csökkenést megállapító határozat, 

vagy rokkantsági járadék megállapításáról szóló 
határozat, vagy Magyar Államkincstár Igazolása emelt 
összegű családi pótlék folyósításáról tartós betegségre 
való tekintettel

A közgyógyellátással kapcsolatban bővebb 
felvilágosítást Dérné Elekes Mónika ügyintézőnél 
kérhetnek a Polgármesteri Hivatal ügyfélfogadási 
idejében személyesen, ill. 56/889-710-es telefonszámon.

PÁLYÁZATI FELHÍVÁS
Rákóczifalva, Piaccsarnok területén

üzlethelyiség bérletére
Rákóczifalva Nagyközség Önkormányzata a 

Rákóczifalva, Kossuth u. 13/b. szám alatti piaccsarnok 
területén lévő 19 m2 területű üzlethelyiség bérbeadására 
licittárgyalást hirdet az alábbiak szerint:

- A bérleti szerződés határozatlan idejű, mindkét fél 
részéről 3 hónapos felmondási lehetőséggel, cserehelyiség 
biztosítása és pénzbeli térítés nélkül,

- A minimális bérleti díj: 20.000,- Ft + ÁFA + rezsi 
(villany, víz, szemétszállítás stb.).

- A pályázatnak tartalmaznia kell a havi bérleti díj 
összegét, az üzlet rendeltetési célját.

- A magasabb bérleti díjat vállaló pályázata előnyt 
élvez az elbírálás során.

- A pályázat kiírója fenntartja a jogot, hogy a pályázatot 
érvénytelenné nyilvánítsa.

- A pályázat elbírálása Rákóczifalva Nagyközség 
Önkormányzata Képviselő-testületének az önkormányzati 
tulajdonú lakások és egyéb helyiségek bérletéről és 
elidegenítéséről szóló 12/2006. (VI. 16.) rendelete alapján 
történik. A pályázó az ajánlat benyújtásával e rendelet 
szabályait magára nézve kötelezőnek ismeri el.

A pályázatok beérkezését és a licittárgyalást követően 
az ajánlatokról Rákóczifalva Nagyközség polgármestere 
dönt.

A pályázatok benyújtásának határideje: 2007. április 13.
A licittárgyalás időpontja: 2007. április 16. 10 óra

A pályázat benyújtható: Rákóczifalva Nagyközség 
Polgármesteri Hivatala, 5085 Rákóczifalva, Szabadság 
tér 2.

Az üzlethelyiség előzetes időpont-egyeztetés alapján 
megtekinthető.

Érdeklődni lehet: a Polgármesteri Hivatal pénzügyi 
csoportjánál      (tel.: 441-028)
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KÖNYVTÁR BÖLCSŐDÉNK

• A település közkönyvtára mindent megtesz annak 
érdekében, hogy maximálisan megfeleljen a használóknak 
és kielégítse a sokrétű olvasói igényeket. Azonban, úgy 
gondoltuk, hogy szükség van felmérni, mennyire elégedettek 
a látogatók szolgáltatásainkkal, valamint megfelelünk-e 
olvasóink elvárásainak. A vizsgálati módszerek közül a 
kérdőívet választottuk. Néhány kérdéscsoport: mit csinált 
a könyvtárban; mennyire elégedett könyvtárunkkal (épület 
állapota, berendezés, elrendezés, valamint a dolgozók 
munkája). Kérjük a lap olvasóit, ha szeretnék velünk 
is megosztani véleményüket, jöjjenek el és töltsék ki a 
Könyvtárhasználói felmérést.

A felmérés eredményét megosztjuk Önökkel.
• Megyünk a könyvtárba-címmel játékot hirdetünk 

gyermek- és felnőtt olvasóink számára. A játékban az a 
könyvtári tag vehet részt, aki új olvasóval gyarapítja a 
könyvtár olvasótáborát. Sorsoláson a „régi” és az „új” 
olvasó is értékes könyvet nyer.

Sorsolás októberben lesz a könyvtári hét keretében.
• Meséről mesére-címmel játékot hirdetünk alsó tagozatos 

tanulók számára.
 A feladatlapon a mesebirodalom legszebb meséi és 

a meséhez tartozó kérdések találhatók. A játékban több 
pályázati lappal is be lehet nevezni.

• A felső tagozatos tanulókat Könyvtári kalandtúrára 
hívjuk. A diákok három erőpróba megtétele után adhatják 
le a túralevelet.

A két pályázat eredményhirdetése április végén lesz.
Gyerekek, kalandra fel!
• Könyvtárunkban olvasott és leselejtezett könyvek 

kedvezményes áron megvásárolhatók. Jöjjön és 
válogasson!

• Olvasóink figyelmébe ajánljuk, hogy a könyvtárban
kérhető a  Magyar Nemzeti Üdülési Alapítvány pályázati 
űrlapja. 

A pályázat benyújtási határideje: 2007. ápr. 30.

Ne feledje: hozzánk mindig érdemes betérni!
Hellenpach Rozália

A bölcsődében nagy örömmel készülünk az első tavaszi 
ünnepre. A csoportszobákat különböző húsvétváró díszekkel 
tettük hangulatossá. A gyerekek is nagy munkában vannak, 
festik, díszítik a szebbnél szebb tojásokat. A fiúk locsolóverset
mondanak, de a lányok is szívesen bekapcsolódnak a 
versmondásba.

Azért mert én kicsi vagyok,
verset mondok, mint a nagyok.
Mondókámat megtanultam,
locsolómat is elhoztam.
Azért mert én kicsi vagyok,
piros tojást én is kapok.

Húsvéti készülődés a bölcsődébenAktualitások

TELEFON: 56/ 441-025

Nyitva tartás:
Hétfő:   ------  14.00-18.00
Kedd                10.00-12.00 14.00-18.00
Szerda: 10.00-12.00 14.00-18.00
Csütörtök: 10.00-12.00  14.00-18.00
Péntek: --------  14.00-18.00
Szombat:  9-12

E-mail: K7609@koznet.hu
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Egy régi mondás, talán egy keleti bölcsesség, / nem 
tudom pontosan/ motoszkál a fejemben, melynek lényege, 
hogy aki fát ültet nem magára, hanem gyermekeire, még 
inkább unokáira gondol. Hiszen a fa lassan növekszik, és az 
árnyékát, annak hűsét az ültetője már nem fogja élvezni. 

Ez a gondolati motoszkálás a március 15-i Varsány 
Közösségi Házban megtartott ünnepség meghallgatásakor 
lopta be magát a fejembe. Akkor még elhessegettem 
magamtól, de azóta volt néhány olyan ünnepség és a Kuruc 
Bál, ahol szerepeltek a II. Rákóczi Ferenc Általános Iskola 
és AMI diákjai. Mi is az az AMI? Hivatalosan Alapfokú 
Művészetoktatási Intézmény, de – a gyermekek és felkészítő 
tanáraik munkáját elnézve – ennél jóval több. 

Az ünnepi műsor nem a szokványos “kiállunk és 
elmondjuk”-stílusban készült, az újdonság erejével hatott 
a nézőkre. Ismerőseim közül többen elmondták, hogy 
megkönnyezték az előadást /én is/.

Bebizonyosodott, hogy a gyerekek – értő kezek 
irányításával – rengeteg rejtett energiával rendelkeznek, 
és nagyon szívesen mutatják meg a bennük rejlő 
lehetőségeket.

A Kuruc Bálon vastapssal jutalmazták a bemutatott 
táncokat. Kiállásukban, öltözékükben bárhol, bármilyen 
rendezvényen megállnák helyüket. Színvonalas, nívós ünnepi 
műsort adtak elő a Fejedelem születésének évfordulóján is. 

És itt az a fránya motoszkáló gondolat, hogy most első 
ízben éreztem ezeken a fellépéseken, hogy akár a tanulók, 
akár felkészítő tanáraik nem a mának, a pillanatnak 
dolgoznak, hanem elkezdődött a “faültetés” időszaka, 
melynek végét nem látni, de a kezdete igen bíztató. 

Ezek a míves előadások feledtetik el a szülőkkel azokat a 
feleslegesnek tűnő kiadásokat, mint a hajcsatok, szalagok, az 
állandóan kiszakadó harisnyák pótlása, a gyerekek kísérése 
a fellépésekre. A felcsattanó taps, az izgalomtól kipirult 
gyermekarcok minden addigi mérgelődést, munkát már a 
múltba röpítenek.

Az előadásokat elnézve, saját véleményemet bátorkodom 
most itt leírni: úgy érzem, elérkezett az idő a magasabb 
szintű megmérettetésekre is. 

Kedves gyerekek, felkészítő pedagógusok, szülők, csak 
így tovább, minden, AMI belefér!

Üdvözlettel:
Feketéné Zsuzsa néni

Ha fát ültetsz....

Március tizenötödikei megemlékezés képei
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Rendhagyó iskolai énekóra a MOL támogatásával
Kodály szerint: „a zenei nevelést nem lehet elég korán 

kezdeni, legjobb már a születés előtt kilenc hónappal”.
„A zenei élményhez jutás, az éneklés a zenetanulás, a 

zene befogadásának képessége jótékony hatású nem csupán 
az általános műveltségi szint emeléséhez, hanem a testi, 
lelki harmóniához is.” 

Kimutatták, hogy a rendszeres zenei élmény a fegyelmet, 
a koncentráló képességet és a teljesítményt is fokozza. A 
rendkívül gazdag Kárpát-medencei hagyományos népzene: 
egyszerre ősi és modern, mindezeket a szerepeket képes 
betölteni. Ezért tartja fontosnak a Muzsikás a jövő nemzedéke 
számára a népzene megismerését, befogadását.

Nagyszabású programba kezdett az együttes, melynek 
része a rendhagyó iskolai énekóra.

Ekkor egy iskolai tanóra idejére összevonják az iskola 
néhány osztályát, tagozatát az iskola erre alkalmas 
helyiségében, pl. a tornateremben. A népzenei koncert alatt 
érdekes és fontos információk hangzanak el, és az együttes 
a diákokat is aktivizálja.

Az iskoláknak az ilyen koncertek megrendezésére 
külön anyagi forrásuk rendszerint nincs. Mivel a Muzsikás 
mindenképpen fontosnak tartja ezt a programot, ezért 2004. 
decemberében saját erőből indította el a koncertsorozatot. A 

Rendhagyó énekóra mol-ban a muzsikással

Muzsikás az iskoláktól ezért semmilyen anyagi hozzájárulást 
nem kér.

A 2005. tavaszi és őszi félévében az együttes 50 ingyenes 
iskolai koncertet vállalt el. Ennek egy részére sikerült 
megnyernie a MOL támogatását. 

/ idézetek a Muzsikás együttes honlapjáról/
A rendhagyó iskolai énekóra programsorozat szerencsére 

folytatódott /a MOL-nak és a Muzsikásnak köszönhetően/ 
2006-ban, majd 2007-ben is.

Legnagyobb örömünkre – miután jelentkeztünk a 
programban való részvételre – a sorozat szervezői számunkra 
kedvező döntést hoztak:

2007. április 23-án /hétfőn/ 11 órakor a II. Rákóczi Ferenc 
Általános Iskola és Alapfokú Művészetoktatási Intézmény  
vendége a rendhagyó iskolai énekóra keretében:

A MUZSIKÁS EGYÜTTES A MOL TÁMOGATÁSÁVAL

Kívánom, hogy a világszerte ismert és elismert együttes 
zenéje szerezzen minden diákunk és kollégám számára 
felejthetetlen perceket!

 Hőnyiné Nagy Erzsébet
 a művészeti munkaközösség vezetője

2007. március 23-án a szolnoki Magyar–Japán Baráti 
Társaság jóvoltából iskolánkba látogatott 13 japán diáklány 
és három felnőtt kísérőjük.

Vendégeinket érkezésük után Vadász Istvánné igazgatónő 
köszöntötte intézményünk rajz szaktantermében. Néhány 
mondatban bemutatta iskolánkat. Vendégeink ezután részt 
vettek az 5.a osztály ének-zene óráján, ahol Sándorné 
Pusztai Erika tanárnő és a gyerekek a rokokó zenei 
stílusjegyeivel ismerkedtek. Ezután nyolcadikos lányainkkal 
háztartástanóra keretében palacsintát sütöttek. A jó hangulatú 
órán készült ételeket a szépen terített asztal mellett közösen 

fogyasztották el az utolsó morzsáig. A közös „sütögetést” 
Paróczai Ferencné tanárnő irányította. A kis csapat ezután 
a néptánc szaktanteremben vidám hangulatú néptáncórán 
vett részt. A 6-7. osztály munkáját Kovács József néptánc 
pedagógus kolléga vezette. Természetesen a közös tánc sem 
maradhatott ki az óra végén, amely alaposan megizzasztotta

kedves vendégeinket. 
Messzi földről érkezett vendégeink megköszönték, 

hogy bepillantást nyerhettek mindennapi munkánkba, majd 
kísérőikkel elindultak a délutáni programok helyszínére.

VENDÉGEINK VOLTAK JAPÁNBÓL
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Az elmúlt napokban Japánból látogattak el vendégek 
Szolnokra. Kirándulásuk egyik napján (március 23. 
péntek) hozzánk, Rákóczifalvára is eljöttek, hogy a helyi 
kultúrával megismerkedjenek. Reggel 8:00-kor érkeztek 
községünkbe. A délelőttöt az általános iskola által szervezett 
programokkal töltötték. Először részt vettek egy énekórán, 
majd a háztartástan következett, ahol ők is elkészítették 
a számukra szokatlan ételeket, és meg is ették azokat. A 
falatozás után következett egy kis mozgás, hiszen egy 
néptáncórát tekintettek meg, ahol Jóska bácsi őket sem 
kímélte, és kipróbálhatták az egyszerűnek tűnő, ám nehéz 
lépéseket, kisebb-nagyobb sikerrel. A programok között 
volt lehetőségünk két 17 éves lánnyal, Szaito Csiszatoval és 
Konno Narumival interjút készíteni.

Milyen kapcsolattal érkeztetek Magyarországra?
Yuza nemzetközi kapcsolata által szervezett program 

tette lehetővé, hogy Magyarországra utazzunk.
Mi a véleményetek a magyar emberekről?
Nagyon kedvesek a vendéglátók. Első benyomásra a 

magyar emberek igen aranyosak és vendégszeretőek. A 
fiatalok arcvonásai szépek.

Mi az észrevételetek a magyar kultúrával 
kapcsolatban?

Az ételek teljesen mások, mint nálunk, sőt még a víz is 
más. Odahaza nagyrészt csak szénsavmentes ásványvíz van, 
itt viszont főként szénsavas. A lakások tágasak és szépek.

Rákóczifalván mely programok tetszettek a legjobban?
Az iskolában szervezett bemutatók közül nagyon 

különlegesnek találtuk, mikor különböző ételeket 
készíthettünk, és a rajtuk lévő zöldségdíszítések nagyon 
látványosak voltak. Utána megtekintettük a tanintézményben 
oktatott néptáncot is, ahol mi is kipróbálhattuk az egyszerűnek 
tűnő, ám nehéz lépéseket. A magyar tánc a mienkhez képest 
új és érdekes.

Ha már itt az ételeknél járunk, hogy tetszik a híres 
magyar konyha?

Az ételek nagyon finomak és különlegesek. Az ízek
erősek, nem kifejezetten csípősek, inkább határozottak. 
Ez nagyon szokatlan számunkra. A magyar nép sokkal 
fűszeresebben étkezik, mint a japán. Nagyon ízlik a 
pogácsa, amit mindenhol kapunk, ahova csak elmegyünk, 
és mindegyiknek más-más íze van.

Merre látogattok még el?
A délután folyamán még az Önkormányzati Hivatalba 

látogatunk el, részt veszünk a Macimúzeumban egy 
babakiállítás megnyitóján, és kézműves foglalkozásban is 
lesz részünk, ahol bemutatjuk a kalligráfiát, azaz a díszes,
szép, folyóírást. A holnapi napot Szolnokon töltjük, majd 
vasárnap utunk Budapestre vezet tovább.

Számíthatunk-e rá, hogy a jövőben is ellátogattok 
hozzánk?

Japán vendégek Rákóczifalván

Igen, ha alkalmunk lesz, szívesen jövünk, mert 
Magyarország csodálatos hely. Japánba, ha visszatérünk, 
rengeteg sok szép emlékről számolhatunk be, otthon és az 
iskolában is.

Köszönjük, hogy válaszoltatok kérdéseinkre! További 
kellemes szórakozást kívánunk nektek! 

Tóth Kitti és Hajdú Gergely
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Márciusban rendezték meg a Kazinczy-verseny megyei 
fordulóját, melyen két rákóczifalvi tanuló, Merena Csilla 6.a és 
Németh Klaudia 8. a osztályos tanuló nagyon szép eredményt 
el: Klaudia a 7-8. osztályosok versenyén 3. helyezést, míg Csilla 
a 5-6. osztályosok mezőnyében mindenkit maga mögé utasítva 
1. helyezést ért el. A versenyen egy hozott szöveg felolvasása 
után egy ott kapott idegen szöveget kell felolvasni a zsűrinek. A 
Verseghy Könyvtárban tartott verseny élményeiről kérdeztem a 
versenyzőket, illetve felkészítőiket Czirmayné Kocsis Róza és 
Tímárné Fischer Magdolna tanárnőt.

Először Klaudiával beszélgettem:
- Milyen érzésekkel érkeztetek a versenyre, milyennek találtad 

magát a megmérettetést?
- Időben megérkeztünk, elfoglaltuk helyünket. Nevelőink 

nagyon jól készítettek fel bennünket, és szerintem megfelelő 
idő volt a felkészülésre, ezért csak pozitívan tudok beszélni a 
versenyről.

Újabb érmeseink vannak

A beszélgetést Csillával folytattam:

- Most vettél részt először Kazinczy-versenyen?
- Igen, mivel tavaly az iskolai fordulót nem én nyertem meg, 

ezért a megyein nem indulhattam. Ezért is nagyon örültem az 
eredményemnek, ráadásul idén minden évfolyamból kellett küldeni 
egy továbbjutót, nem csak egy-egy versenyzőt.

- Ennek ellenére az eredményed gyönyörű: első helyezést értél el. 
Milyennek érezted a mezőnyt, illetve hogyan fogadták a sikeredet?

- A kötelező szöveg mindenkinél nagyon jó volt, az idegen 
szöveg viszont nehéz volt, és szerintem a felkészülési idő sem 
volt elegendő, szinte improvizálni kellett. Ezek után jobban 
lehetett válogatni. Az eredményemnek mindenki nagyon örült, 
osztályfőnököm, Faragó Krisztina tanárnő, és persze felkészítőm, 
Tímárné Fischer Magdolna tanárnő, akinek köszönhetem a 
felkészülésemet.

- Más versenyeken is vettél, veszel részt, s ha igen, mit részesítesz 
előnyben: a humán, vagy a reáltárgyakat?

- Végül is vegyesen, mert idén például részt veszek a Zrínyi- 
és a Bolyai-matematika versenyen, de angol levelező versenyre is 
pályázok, már két fordulón vagyok túl.

- Tudom, nagyon korai még a kérdés, de tudod már esetleg, hogy 
mivel szeretnél foglalkozni felnőtt korodban?

- Tényleg nem tudom, de talán jogra mennék, vagy pedig tanár 
szeretnék lenni.

- Eredményeitekhez gratulálok, a jövőben pedig hasonló, és 

- Mikor kezdted el a versenyzést, és milyen eredményekről 
tudsz beszámolni?

- Minden versenyen részt veszek, amihez kedvet érzek, mert 
elsősorban nagyon sokat lehet tanulni egy-egy versenyből, az ott 
megélt tapasztalatokból. Kazinczy-versenyen felső tagozatban 
minden évben részt vettem, tavaly sajnos betegség miatt 
lecsúsztam róla, de az idei harmadik helynek nagyon örültem, 
ez az eddigi legkomolyabb eredményem.

- Továbbtanulás küszöbén, tudod már, hogy hol folytatod 
tanulmányaidat?

- A Verseghy Ferenc Gimnázium humán-reál szakán szeretnék 
továbbtanulni, és az előzetes információk alapján elég nagy az 
esély rá, hogy ide is fogok járni.

- Nyolcadikosként fogsz pályázni a Rákóczi-diákja címre?
- Még csak most írták ki a pályázatot, nagyon az elején 

vagyunk, de mostani elhatározásom szerint megpályázom. 

szebb sikereket kívánok Nektek! Köszönöm az interjút!
- Mi is köszönjük a lehetőséget!
A két lány felkészítőivel is beszélgettem.
Czirmayné Kocsis Róza tanárnő véleménye Klaudia 

eredményéről:
„Én mindig azt mondom, hogy csak tudatosan és folyamatos 

készüléssel lehet egy versenyre jól felkészülni, ezért Klaudiánál 
is ezt tartottam szem előtt. Annyiban változtattam a felkészülés 
menetén, hogy egyszerre öt-hat, különböző műfajú szöveget 
gyakoroltunk, melyből a végén egyre esett a választás. Szerencsére 
mindkettőnk véleménye azonos volt e tekintetben. Véleményem 
szerint Klaudiának a jövőben is megvan az esélye arra, hogy 
Kazinczy-versenyen komolyabb eredményt érjen el, csak az 
izgulás mértékét kellene egy kicsit csökkenteni.”

Tímárné Fischer Magdolna tanárnő véleménye Csilla 
eredményéről:

„Csilla az iskolai fordulót megnyerve képviselte iskolánkat, 
és a megyei fordulóra egy új, Wass Albert szöveget választottam 
neki. Nagyon szorgalmas leányzó, hetente kétszer-háromszor 
készültünk. Tudni kell, hogy Csilla nagyon jó az idegen szöveg 
felolvasásában. Sajnálom, hogy nem lehettem ott a félévi értekezlet 
miatt, de azt hallottam, hogy egy nagyon jó színvonalú megyei 
verseny volt. Egy ilyen eredmény után pedig a név kötelez, az 
elkövetkezendő években is próbálkozunk, és remélem a hetedik, 
nyolcadik évfolyamosok között is ilyen szép eredményeket fog 
Csilla elérni.”                                                                Hably Dóra
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M A J D N E M  S A J T Ó F O T Ó

Beszélgető társam – Mondi Viktor – most kettős szerepben 
került látókörömbe. Egyrészt ő a legfrissebb szerkesztő társunk, 
másrészt – és ez a nyomósabb indok – fotóival mutatkozott be 
a Varsány Közösségi Ház galériájában március 15-én, a Szabad 
Sajtó napja alkalmából „Majdnem sajtófotó” címmel rendezett 
kiállításon.

pbm.- Igazán nehéz egy ilyen fiatal embernek az életútját
firtatni, mégis megpróbálom. Tudom, hogy itt nőttél fel a
faluban, mégis érdekelne mivel töltötted az elmúlt szűk 30 
esztendőt és hogyan jutottál el oda, hogy bemutathasd az ellesett 
pillanatokat?

M.V. – Igen, ide jártam óvodába, általános iskolába. Volt 
egy olyan romantikus gyermekkori álmom, hogy én KATONA 
leszek. Így kerültem katonai középiskolába. Az álom három év 
után szertefoszlott: én is rájöttem, meg a Magyar Honvédség is, 
hogy mi nem vagyunk egymáshoz valók. Így azután Szolnokon 
folytatva tanulmányaimat autószerelő technikusként végeztem. 

pbm.- Mi volt ennek a váltásnak az oka? Talán a szigor?
M.V. – Igazán, az ottani mentalitás, de persze a szigor is. 

Nem éreztem szabadnak magam, megmondták mit csinálhatsz 
és attól eltérni nem lehetett. Az a szabadság hiányzott, ami most 
a Közösségi Házban meg van. Hiszen itt legtöbb esetben saját 
gondolataimat is belevihetem a munkámba még a mellett is, 
hogy megvannak az irányvonalak (előírt rendezvények), de a 
megoldást mégis mi hozzuk létre. Ez a kreativitás, ami nagyon 
hiányzott a katonai tanulmányaim során. 

Dolgoztam én targoncásként is, az meg eléggé lélekölő 
munka, egyhangú, amibe bele lehet fáradni. 

pbm.- Ezek szerint inkább az emberekkel való foglalkozás, 
ami igazán érdekel.

M.V. – Az azért jó, hogy látok magam körül új arcokat, 
viszont nagyon sok időt töltünk a Közösségi Házban, így 
ritkán tudok kiszabadulni Szolnokra, vagy akárhová, máshová. 
Korábban rengeteget jártam az országban és Budapestre 
szórakozni, ilyenkor feltöltődtem, de nagyon jó volt hazajönni. 
Azért mégiscsak itthon érzem igazán jól magam, ott élni nem 
tudnék. Három napnál többet soha nem bírtam ott ki. 

pbm.- Végül is hogyan kerültél a Közösségi Házba?
M.V. – Elvégeztem a főiskolán a művelődés-szervezői szakot, 

és ekkor nem kerülhettem el, mégis behívtak sorkatonának. 
Ők nagyon akartak engem, én azonban nagyon nem akartam 
őket. Így polgári szolgálatra jelentkeztem, és Kopaszné 
Ágikával megbeszélve a Faluházban töltöttem ezt az időszakot. 
Ennek letelte után kissé rögös út következett: munkanélküli 
voltam egy darabig, majd mindenféle – közhasznú, közcélú 
– foglalkoztatási módban dolgozhattam tovább a közművelődés 
területén. Dolgoztam én egy hónapig ingyen is a Faluházban, 
hiszen az, hogy otthon üljek, az engem meg tud ölni. Tavaly 
év közepétől van határozott idejű megbízásom, ami azt jelenti, 
hogy közalkalmazott vagyok.  

pbm.- Talán odakanyarodhatunk a fotózáshoz. Hogyan 

kerültél vele kapcsolatba? Vannak művészi ambícióid, vagy ez 
csak úgy „jött”?

M.V. – Nem, igazán művészi ambícióim nem voltak soha. 
Egyszer próbáltam rajzolni, de rájöttem, hogy nem megy – ami 
nem megy, azt nem erőltetjük. Tinédzser koromban kb három-
négy füzetet teleírtam versekkel, mert az akkor jól esett. Ezt 
nem mutattam meg soha, senkinek, úgy éreztem, hogy annyira 
nem jó, hogy mutogassam a világnak, viszont nekem jó volt, 
hogy leírhattam dolgokat és ennyi. A fotózás meg annyi, hogy 
van egy fényképezőgép és fotózunk: bulik alkalmával, baráti 
társaságban, kiránduláson. Fotózgattam, de tényleg nem volt 
vele semmi célom.

Januárban azon gondolkoztunk Császiné Csáti Rékával, hogy 
kellene a Sajtó Napon egy kiállítás. Neki jött az ötlete, hogy 
nézzük meg a képeimet, azokat, amelyek nem jelentek meg még 
sehol. Nem kompromittáló jellegük, hanem inkább témájuk 
miatt kimaradtak a sajtóból. Ezek szépen lassan összegyűltek és 
válogattunk belőle. Azt meg kell jegyeznem, hogy nem mindet 
én készítettem, van közte olyan pillanat, amit a barátnőm lesett 
el, de Tóthné Margitka, a Könyvtárból is hozzájárult egy képpel 
a kiállításhoz. 

pbm.- Most már ebben a megvilágításban, hogyan tovább? 
Megmarad a spontaneitás, vagy tudatosan fogod fejleszteni 
készségedet?

M.V. – Nagyon örülnék, ha megmaradna a spontán fotózás. 
Azt vettem észre magamon, hogy hiába akarok művészkedni, az 
nekem nagyon nem megy. Nem vagyok művész, ami belőlem 
spontán jön, azt még én is elfogadhatónak tartom. Annyira azért 
utána fogok nézni a fotózásnak, ami a gép-kezelés része, hogy 
maga a kép legyen jobb, de mélyebb tanulmányozásba nem 
kezdek. 

pbm.- Hobbi?
M.V. – A zenehallgatás. Utóbbi időben erre kevesebb időm 

van. Rengeteg zenei CD-t, kazettát összegyűjtöttem, de ma már 
az internet a lehetőségek tárháza. Soha nem tudtam zenélni, bár 
középiskolás koromban alakítottunk egy zenekart, még fel is 
léptünk egy városi ifjúsági gálán, de ez volt az egyetlen zenei 
próbálkozásom. 

Köszönöm a beszélgetést. Úgy gondolom a csendes 
fiatalember bemutatásával igen színes életutat tudtam az olvasók
elé tárni.                                                        pbm

Beszélgetés Mondi Viktorral
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KÖ Z Ö S S É G I  H Á Z

Sajnálatos hírt közölt velem a buli napján, valamikor 
délután Süti, a Vissza dobosa: a Graveyard „családban” történt 
hirtelen haláleset miatt a banda lemondta az esti fellépés 
lehetőségét. Szomorú, de teljesen érthető és elfogadható volt 
a döntésük. Remélem, mihamarabb bepótolhatjuk az elmaradt 
koncertet. Minden jót kívánok nekik.

Kettőre fogyatkozott ugyan az esti fellépők száma, de azt 
hiszem, így sem lehetett panasz.

A Vissza visszatért. Tudom, olcsó szóvicc volt ez, de ha 
kihagyom, mindenki ezt hiányolta volna. Újra felcsendültek 
azok a jellegzetes riffek, a sodró lendület és Lanyi egyedi 
dallamai. Ment a hajlóbálás mind a színpadon, mind a 
közönség soraiban. Jó egy órányi programjuk után a közönség 
Vissza-Vissza kiáltásokkal követelte a bandát. Nem hiába.

A Sonar Rock Band (a Rock Band jelzőt mindenképpen ki 
kell hangsúlyozni, ugyanis van egy Sonar nevű progresszív, 
jazzes-rockos, instrumentális muzsikát játszó zenekar 
hazánkban) nem lehet teljesen ismeretlen az érdeklődők előtt, 
gyakran játszanak a szandai művházban, gyakori vendégei a 
Parkingnak és a Tisza mozi kávézójában is felléptek már. A 

Sonar Rock Band – Vissza
Varsány Közösségi Ház 2007. március 16.

zenekar vezetője Erdős Józsi úgy jellemezte a bandát, hogy 
a rocktörténet klasszikusait játsszák autentikus hangzással. 
Ennek első biztató jele a Hammond orgona volt, melyen a 
helyi születésű szemtelenül fiatal, de szemtelenül ügyes Tóth
Lajos nyomta a billentyűfutamokat.

Tényleg klasszikusokat válogattak össze Black Sabbath, 
Deep Purple, Steppenwolf, P. Mobil, P. Box és még 
sorolhatnám a neveket, akiket megidéztek. Jól szólt a cucc, 
minden hangszer érzékelhető és értékelhető volt, valóban 
törekedtek az autentikus hangzásra, azt az egy-két bakit, amit 
meg elkövettek, szerintem nézzük el nekik. Jó volt na!

Néhány nappal a koncert után találkoztam egy ismerőssel, 
egy örök kétkedővel, aki kissé szkeptikusan, némi ironikus 
hangsúllyal kérdezte, milyen volt a koncert, milyenek voltak 
a zenekarok. Én pedig kissé szkeptikusan, némi ironikus 
mosollyal az arcomon csak annyit mondtam: nehéz leírni egy 
zenei élményt annak, aki nem volt ott. Talán ha lekottáznám, 
közelebb vinnélek a megfejtéshez, de a lélek és a hangulat 
mindenképpen rejtve maradna. Legközelebb gyere el, és nézd 
meg magad. Lehet, hogy nem fogsz csalódni! 

Mondi

A Fejedelem 331. születésnapját ünnepeltük
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C I V I L E K

A Rákóczi Lap Baráti Kör 2007-ben is meghirdeti a „Szép 
kertek” elnevezésű pályázatot, a 2005. évi első próbálkozásunk 
mintájára. Célunk a lap nyilvánosságának erejével minél 
több rákóczifalvi lakost bevonni egy vetélkedésbe, amely a 
környezet kulturált alakításával, a lakóházak belső és külső 
megjelenésének javításával szolgálja a köz javát.

A vetélkedésben részt vehet bárki, aki Rákóczifalva 
területén lakóépülettel rendelkezik, és a ház környéke 
(közterületi rész), valamint kertje az átlagosnál 
rendezettebb.

2005-ben nagyon népszerű volt a kezdeményezésünk, 
szép számmal akadtak lakosok, akik szívesen bemutatták 
ízlésesen kialakított, szép kertjüket a lap hasábjain. Akkor 
szerény jutalomban tudtuk részesíteni az erre a célra 
összeverbuvált zsűri által kiválasztott három legszebb kert 
tulajdonosát, mindannyian egy cserepes virágot kaptak. 

Ez évben pályázatot nyújtottunk be a civil szervezetek 
támogatását célzó pályázati forrásra. Amennyiben kérelmünk 
elfogadásra kerül, úgy a „Szép kertek, rendezett, tiszta 
környezet” pályázat első három helyezettjének komolyabb 
jutalmat tudunk felajánlani. Ebben az esetben a tervezett 
díjak értéke a következő:

I. helyezett 15000 Ft
II. helyezett 10000 Ft
III. helyezett  5000 Ft tárgyjutalom, vagy vásárlási 

utalvány formájában. Amennyiben ilyen anyagi forrásunk 
nem lesz, úgy a korábbi díjazási formát választjuk. Egy 
biztos, hogy az erkölcsi elismerés nem marad el, hiszen 
minden pályázó kertjét bemutatjuk az újságban.

Hogyan lehet pályázni? Nagyon egyszerűen! Amikor 
az Ön kertje a legszebb, kérjük fotózza le és küldje 
be a szerkesztőség elérhetőségeinek egyikére (papír 
képet: Rákóczifalva, Vasvári P. u. 40/a címre, digitális 
képet jpg formátumban a pbm@freemail.hu, vagy a 
rakoczilap@freemail.hu e-mail címre). Amennyiben Önnek 
nincs lehetősége felvételt készíteni, úgy kérje fotósunk, Papp 
Imre segítségét (56/441-349 üzenetrögzítős telefon számon), 
aki elkészíti a fényképet az újság számára. Minden esetben 
kérjük, hogy neve és címe szerepeljen a fotón, ezzel tud 
jelentkezni a versenyre.

Rákóczi Lap Baráti Kör

Megalakult a Rákóczi Lap Baráti Kör
Március 15-én – a Szabad Sajtó Napja alkalmából – egy 

szándéknyilatkozat aláírásával, 16 alapító taggal megalakult 
a Rákóczi Lap Baráti Kör. 

A megalakítás alapgondolata: mindannyian évek óta 
tagjai vagyunk a szerkesztő-bizottságnak, így ténykedésünk 
mindenki számára ismeretes, a hajdani Tárogató és a néhány 
éve elindított Rákóczi Lap bizonyítja a köz javára kifejtett 
tevékenységünket, tenni akarásunkat, jó szándékunkat.

Úgy gondoljuk a Baráti Kör még közelebb hoz egymáshoz 
bennünket, ami csak a lap színvonalának emelésével járhat.

Természetesen ez a szervezet is nyitott, hiszen 
szándékaink szerint nem kizárólag a szerkesztőség tagjai, 
hanem bárki sorainkba léphet, aki tenni akar a település 
kulturális felemelkedéséért, a lap népszerűsítéséért, valamint 
színvonalának növeléséért.

A Kör üléseit függetleníteni kívánjuk a szorosan vett 
szerkesztőségi munkától, és szándékaink szerint havonta 
legalább egyszer szerveznénk kötetlen baráti beszélgetést. 
Ennek megfelelően az első – alakuló ülésnek is nevezhető 
– találkozóra 2007. április 12-én 18 órakor kerül sor a 
Varsány Közösségi Házban, amelyre várunk mindenkit, 
aki a fentiekkel egyet ért és egy jó csapat tagja szeretne 
lenni.

LEGYEN ÖN IS TAGJA ENNEK A RÁKÓCZI LAP 
BARÁTI KÖRNEK!

„Szép kertek, rendezett, tiszta környezet” 
 PÁLYÁZAT 

?
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A Falcon pictures, fennállása óta több, hosszabb-rövidebb 
filmet készített már el. Így tett 2006 nyarán is, mikor egy új
film leforgatásába kezdett, melynek nyersanyagait jelenleg
is vágjuk. Gyerekek és felnőttek egyaránt segítettek a film
létrejöttében és egyesek szerepet is vállaltak benne. Nagyon 
köszönjük nektek!! A  stáb mintegy 8-10 főt számlál.

A film vágása közben a stáb tagjai dolgoznak egy új,
eddiginél jóval átfogóbb honlap elkészítésén is.

Az eddigi „hagyományokat” követve, hamarosan sor 
kerül egy újabb filmpremierre is, amelyet 2007.április
21-én,14:30-kor rendezünk meg a rákóczifalvi Varsány 
Közösségi Házban, mely rendezvényre minden kedves 
érdeklődőt – kicsiket és nagyokat egyaránt – szeretettel 
várunk. A bemutatón a stáb 2003-ban készült Vad Nyugalom 
című western – vígjátékát mutatjuk be, melyet Selley Csaba 
rendezett.

A vetítés előtt a stáb tagjai egy rövid show-műsort adnak 
elő, amellyel igyekeznek megadni az alaphangulatot a 
filmhez, és reményeink szerint elnyerjük a nézőközönség
tetszését is.

Végül – még egyszer – megemlíteném a bemutató 
időpontját: 2007. április 21.14:30, melyre 0-tól 100 éves 
korig a belépés díjtalan. Ez alatt és felett még folynak a 
tárgyalások, de nagyon valószínű, hogy nekik is ingyenes 
lesz a belépő.

Szeretettel várunk mindenkit! 
Falcon pictures

C I V I L E K

A gólya a magyar nép kedves, közismert madara.
Több költőnk írt róla, Tompa Mihály például ezt:
„Megenyhül a lég, vidul a határ,
S te újra itt vagy, jó gólyamadár.
Az ócska fészket megigazgatod,
Hogy ott kikölthesd pelyhes magzatod”

Rákóczifalván március 25-én látták először. Egy ismerős 
szólt, hogy mi lesz a gólyákkal mert a tavalyi fészek nincs a 
helyén. Megnyugtattam, hogy újra fogják építeni és valóban 
pár nap múlva egy félkész fészket lehetett látni az oszlop 
tetején. A gólyák száma egész Európában megfogyatkozott. 
Hazánkban körülbelül 5000 ezer pár fészkel. Az a legnagyobb 
baj, hogy egyre fogy a gólyák táplálkozó helye, nedves rétek, 
legelők, faluszéli mocsarak. 

A fészkelési lehetőségei is megváltoztak. Valamikor 
régen kiszáradt fákon, falusi nádtetős házak kéményén 
fészkelt. Rákóczifalván a Petőfi út egyik partján egy
kiszáradt akácfán fészkelt hosszú ideig. Ma már szinte csak 
villanykarókon látható gólyafészek. A tévhittel ellentétben 
a gólyák nem csak békát esznek, ettől sokkal változatosabb 
az étlapjuk. Sok gilisztát, kisrágcsálókat, kígyókat, gyíkokat, 
apró halakat és rengeteg rovart fogyasztanak.

A gólyák általában egyszer nevelnek évente fiókákat.
Egy fészekaljban 3-5 fiókát nevelnek fel. Csak annyi fióka
marad a fészekben, amit biztonságosan fel tudnak nevelni. 
Augusztus végén, szeptember elején indulnak útnak Afrika 
középső és déli területeire, amely akár 10 ezer kilométer is 
lehet. Fokozottan védett. Természetvédelmi értéke: 100 ezer 
forint.

Petőfit idézve fejezném be soraimat:
„Jön az ősz, megy a gólya már,
Hideg neki ez a határ”
 Madár baráti üdvözlettel:
 Katona Mihály

Ismerjük meg környezetünk madarait.
A fehér golyaTisztelt Olvasóink!
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C I V I L E K

Ismét nevetéstől volt hangos a rákóczifalvi sportcsarnok 
2007. március 10-én délután. Délután azért, mert a jó 
kedvű vadásztársak sok szeretettel és szívvel déltől már 
kezdték berendezni a csarnokot. Sorakoztak a vendégváró 
asztalsorok, gyűltek a vadásztársaink által elejtett szebbnél 
szebb trófeák, melyek még elmúltukban is fenségesek, Antal 
László – martfűi festő barátunk – csodálatos vadászképei, 
Kocsis Misi művészi fafaragványai. Rendeztük a teret, 
vártuk vendégeinket a IV. Rákóczifalvi vadászbálra, melyet 
már a II. Rákóczi Ferenc – nem bérkilövő, hanem területes 
– vadásztársaságként rendeztünk meg. Merthogy 2007 
januárjától a rákóczifalvi gazdák többsége és valamennyi 
rákócziujfalui gazda jóvoltából társaságunk területhez 
jutott. Így hosszú időre gazdálkodni tudunk, óvni tudjuk 
vadjainkat és környezetünket immár csak rákóczifalvi 
vadászok. Köszönjük nekik, akiket illet.

És eljött az est, gyűltek a vendégek, a kikapcsolódni vágyó 
emberek. Úgy érzem, nem is csalódtak, mert a program ismét 
változatos volt. Kezdődött az abonyi vadászkürtös fiatalok
produkciójával, meglepően fordulatos bemutatót tartottak 

a szolnoki mazsorett és zászlóforgató csoport ifjú tagjai. 
Megcsodálhattuk a szép menyasszonyiruha költeményeket, 
majd élvezhettük a Melodi tánc-sportegyesület hihetetlen 
produkcióját, a bemutató latin táncosai művészi előadását.

Ezután következett a vacsora az áldozati szarvasokból, 
melyet immár hagyományosan Mester (Pista )-módra 
tálaltak. És jött a buli, melyhez a talpalávalót ismét a Tonik 
együttes biztosította. 

Szórakoztunk, beszélgettünk, örömmel hallgattuk a 
vendéggazdáink megelégedett elismerését, mert hisz az 
ember szóból ért, jó szóból, azt pedig csak közvetlenséggel 
és közvetlenül adhatjuk meg egymásnak.

Folyt a mulattság, úgymond kivilágos virradatig, ami azt 
bizonyítja, hogy kell az együttlét, a kikapcsolódás, mert a 
fáradt emberek érzékei vágynak a pihenésre, lazításra. 

Köszönet azoknak, akik lehetővé tették e szép eseményt. 
A rendezőknek, a segítő szándékú gazdáknak további jó 
egészséget és együttműködést!

Barhács Péter

Buliztunk……..
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Április 1. bolondok napja. Hajdan sok népnél évkezdő nap 
volt, a tavaszi napéjegyenlőséget, az újjáéledő természetet 
ünnepelték. Amikor a naptárreformmal január elseje lett az 
év első napja, április első napja “komolytalan” újévvé vált.

Április 3. csillagászati világnap A “csillagászati világnap” 
egyfajta hungarikumként értelmezhető speciális, csak 
Magyarországon ismert világnap. Világszerte megünneplik 
a csillagászat napját, mely az USA-beli Astronomical 
League ajánlása alapján 2006-ban május 6-ára esik, nem 
április 3-ára. Az Astronomy Day-t először a hetvenes évek 
elején hirdették meg, és az utóbbi tíz évben világszerte egyre 
többen átveszik a kezdeményezést. “Mozgó ünnep”, április 
közepe és május közepe között tartják, azon a szombaton, 
amely közel esik az első negyed holdfázishoz.

Április 7. egészségügyi világnap. 1948. április 7-én az 
ENSZ szakosított intézményeként megkezdte működését az 
Egészségügyi Világszervezet.

Április 8. emberszeretet napja
Április 8. húsvét vasárnap, április 9. húsvéthétfő
Április 10. nemzeti rákellenes nap
Április 11. a költészet napja. József Attilának a 

születésnapja, ezt a dátumot 1964 óta tartja számon a magyar 
kultúra világa.

Április 12. Gyula-napja, az esztendő századik napja, 
ezért száznapnak is nevezik. A délvidéken féregűző nap, 
a nagytakarítás, mosás, tisztálkodás napja. Ilyenkor a 
teheneket, lovakat is leöntötték, lemosták vízzel.

Április 12. az űrhajózás napja. 1961-ben ezen a napon 
a Szovjetunióban Föld körüli pályára bocsátották a világ 
első, embert szállító űrhajóját, fedélzetén Jurij Alekszejevics 
Gagarin repülő őrnaggyal.

Április 14. Tibor-napja. Ha ilyenkor már szép zöld a 
vetés, akkor jó lesz a szénatermés. A hagyomány szerint 
ilyenkor szólal meg a kakukk.

Április 18. műemlékvédelmi nap
Április 22. a Föld napja. 1970-ben az Egyesült 

Államokból indult el a világméretű környezetvédelmi 
akciónap. Magyarországon 1990 óta rendezik meg.

Április 22. holocaust világnap
Április 22. ápolók napja Magyarországon
Április 23. a könyv napja
Április 24. a sárkányölő Szent György-napja, aki a 

lovagok, katonák, fegyverkovácsok, vándorlegények 
védőszentje volt. Hazánkban a rendőrség napja is 1990 óta.

Az ókori Rómában ezen a napon ünnepelték a Paliliát, 
amely pásztorünnep volt. Magyarországon az állatok tavaszi 
legelőre hajtásának napja, ekkor álltak újra munkába a 
juhászok, kanászok. Számos hiedelem élt, melyekkel ezen 
a napon az állatok termékenységére, egészségére igyekeztek 
jótékonyan hatni. A döntően állattartásból élő népek életében 
kiemelt jelentőséget tulajdonítottak ennek a napnak, hiszen 

az állatok megóvása a betegségektől, a járványoktól, a rontó 
szellemektől rendkívül fontos volt az egyén és a közösség 
boldogulása szempontjából. Sok helyütt varázserejű füvek 
(gyógynövények) tűzre vetésével, füstöléssel igyekeztek 
megóvni az állatokat a rontástól.

Az ország számos településén Szent Györgykor is 
gyújtottak tüzeket, amelyeket a legények körbetáncoltak, 
átugrottak. 

Április 25. Márk-napja, búzaszentelő nap. Márk 
evangélista ünnepe. Általában az ünnepet követő vasárnap 
mise után a hívek a templom körüli zászlós körmenetben 
vonultak fel, majd a mezőn a pap megszentelte a búzát. 
A megszentelt búzaszálat az imakönyvbe tették, és 
rontásűzőnek tartották.

Április 25. Pál fordulása, a bibliai Saulus Paulusszá 
változásának története alapján a kemény tél időjárásának 
átalakulását jósolják erre a napra: “Pál fordulás – 
télfordulás”.

Április 27. vakvezető kutyák napja
1957. április 28-án a franciaországi Bois-ban megalakulta 

a Testvérvárosok Világszövetsége. Ennek okán, minden év 
április utolsó vasárnapján ünnepeljük ezt a világnapot.

Április 29. a tánc világnapja. Ezt a napot Jean-Georges 
Noverre születésnapjához (április 29.) kötik.

Április 30. a méhek napja. A Magyar Méhészek 
Egyesületének kezdeményezésére 1994 óta ünnepeljük. 
Célja a hazai mézfogyasztás növelése.

Összeállította: Mondi Viktor

Április – Szent György hava, tavaszhó

FELHÍVÁS
A Rákóczifalvi Madárbarát és Természetvédő Kör 
szeretettel várja kerékpártúrára a természetkedvelőket

 

a Föld Világnapja alkalmából.
Időpontja: 2007. április 22.

Indulás a Varsány Közösségi Ház elől, délelőtt 9 órakor. 
Az útvonalat a túra vezetője határozza meg indulás 
előtt, mert a tanösvény bejárását a Tisza vízszintje is 

meghatározhatja addig, a táv kb. 10 km lesz.
Mindenki hozzon magával élelmet és innivalót, az 
időjárásnak megfelelően öltözzön ,esős idő esetén a 

túra elmarad más időpontban megrendezzük.
Minden érdeklődőt nagy szeretettel várunk!

Érdeklődni: 06-20- 393-46-56 - Katona Mihály
Madárbaráti üdvözlettel: a Természetvédő Kör tagjai
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A Rákóczi Lap legutóbbi számának borítója megállásra, 
elgondolkodásra késztetett. Az én korosztályom, és a nálam 
idősebbek március 15-ét sokféle megközelítésben élhették 
meg. Volt, amikor nem ünnepeltünk, nem emlékeztünk meg, 
nem viseltünk kokárdát, vagy új politikai jelképpé akarták 
változtatni, vagy most, amikor az ünnepi hangulat félelemmé 
változott. 

Ebben az összekuszált világban egyszer csak elém került 
az újság címlapján a 48-as jelképünk féltőn, vigyázón, 
dédelgetőn, érzéseket, érzelmeket ébresztően. Nem politizál, 
nem kényszerít, hanem elgondolkodásra biztat…

Fölkerestem Papp Imrét a Rákóczi Lap tervező grafikusát,
a borító készítőjét. 

-Úgy tudom az újsággal első 
megjelenése óta kapcsolatban 
állsz. 

- Igen, vagyis a Tárogatóval, 
én ezt tekintem a Rákóczi Lap 
szellemi elődjének. A Tárogató 
gyakorlatilag a község első 
újságja volt, amely Tóth 
Lajos és még néhány ember 
ötleteként és kezdeményezésére 
jött létre. Mellesleg az első, 
az alkuló szerkesztőségi ülés 
a lakásunkon volt. A lap egy 
ideig önkormányzati lapként 
futott, majd az önkormányzati 
támogatás megvonása után, mint civil újság jelent meg. 

- Az újság grafikai megjelenítését te adtad, s a fotókat is
többnyire te készítetted bele. 

-  Igen, a Tárogatóét és a Rákóczi Lapét is. Kezdetben  
még nem volt színes borítója az újságnak, de már akkor is 
próbáltam plusz gondolatokat elmondani a címlapon, de főleg 
a lap tartalmi része tükröződött. A mostani  „termék” lehet, 
hogy „újságabb” újság lett volna, ha követem a tradíciókat, 
hisz most már külsőleg szinte magazin jellegű. Eljutottam a 
borítónál odáig, hogy elszakadjak a hagyományos „falusi” 
újságoktól, ahol a borítón mindent el akarnak mesélni. Pedig 
a borító valójában nem arra szolgál, hogy elmondja, mi van 
belül, hanem az újságot kell  eladnia. Mindig van rajta   egy-
egy mondat, amit kigondolok, vagy egy idézet. Ez fokozza a 
képi hatást és talán elgondolkodtatásra  késztet.

-Hogyan kerültél kapcsolatba a fotózással? 
-  Nem is a fotózás a fő profilom, hanem a grafika.
Grafikusként 1974-től tíz évig dolgoztam a Szolnoki

Papírgyárban. Ez a grafikusság nyomdai előkészítés volt,
ehhez kapcsolódott szorosan a fényképezés, hiszen akkor még 
nem volt számítógépes nyomdai előkészítés, mint később. 

De már korábban gyermekkoromban is volt 
fényképezőgépem. Később  itthon kezdtem el a fürdőszobában 

a kidolgozást, ott volt a „laborom”, egy szekrény volt a 
„sötétkamra”. Fekete-fehér fényképeket készítettem, akkortájt 
jártam a tanárképző főiskolára – itt kapcsolódik össze a 
fényképezés és a rajz. Harmadéves voltam, amikor rajzolás-
festészetből szigorlatoztam, valójában ez idáig az iskolai 
munkák nagy részét rajzok és festmények tették ki. Ez után 
kaptam lehetőséget fényképek bemutatására. Akkoriban 
ez a Juhász Gyula Tanárképző Főiskolán újdonság volt. A 
szakdolgozatomat is ebből a témából írtam. Nevezetesen: 
„Fotó az általános iskolai vizuális nevelésben”.

-Mikor és minek a hatására kezdtél el rajzolni?
-A középiskolás pszichológia könyveinkben kézzel rajzolt 

portrék voltak, különböző 
érzelmi kifejezéseket 
ábrázoltak, ezek  nagyon 
tetszettek – lehet, hogy ennek 
hatására? Vagy  egész másra:
akkoriban bejáratos voltam 
a szolnoki Művésztelepre, 
láttam a laza, úgymond 
bohém művészéletet, lehet, 
hogy az tetszett meg… Nem 
tudom. Erre most már nehéz 
visszaemlékezni, nem is 
lényeges. A  művésztelepen 
egy különleges életstílussal 
ismerkedtem meg. A művészet 
egy életforma, kitölti az ember 

lényét és egész életét. Nem a technikai tudás a lényeges, 
hanem hogy valamilyen formában közvetíteni tudja a benned 
felgyülemlett érzelmeket, gondolatokat.

- Mennyi időt töltesz festéssel?
-Mondhatnám semmit. Gyakorlatilag időnként vannak 

„föllobbanások”. Három éve volt egy nekibátorodásom, akkor 
nyolc  portrét festettem. Az elsőt megrendelésre, ez volt az 
indító.

 - Más szemmel nézed a világot, mint az átlagemberek?
- Nem más szemmel, inkább sok olyat észreveszek, amit más 

nem, és ezt próbálom befogadni, felerősíteni és továbbadni. 
- A világot olyannak látjuk, ahogy te tárod elénk. 
-Nem, ez csak egy változat, ebben már benne vagyok én 

is. Van egy mondás, lehet, hogy nem pontosan idézem. „A 
világ nem olyan amilyennek én látom, de én olyan vagyok 
amilyennek a világot látom.”

 - Hogyan érzed van-e konkurenciád a faluban a 
fényképezés és a grafikai munka területén?

- Nagyon örülök annak – hisz valahol még bennem van a 
pedagógus vér –, ha a tanítvány túlnövi tanítóját, ha át tudom 
adni az ismereteimet, öröm tölt el, így talán nem éltem potyára. 
Örültem például Viktor – őt említem, mert megszólított, hogy 
nem akar velem konkurálni –  fotókiállításának és ha igényli 

Újság borítója kapcsán
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Visszatérve a Rákóczi Lapra, nem bánnám, ha mások is 

hoznának fotókat. Ne csak az én ízlésem jelenjen meg. 
Bár, ha ennyire merész vagyok, hogy hónapról-hónapra 

újságtervemmel kiállok a nyilvánosság elé, akkor valahol 
vállalnom kell a felelősséget, hiszen ez közízlésformálás.

Én szeretek a munkámban gyönyörködni. Azt hallottam 
valahol, hogy az igazi, jó szakember a saját munkájában akár 
órákon keresztül képes gyönyörködni. Tudni kell önmagamat 
meggyőzni, önmagamat  elfogadni, s elfogadtatni, akkor 
merem alkotásomért vállalni a felelősséget, és akkor talán 
másoknak is tetszeni fog.

 Néha föl vagyok háborodva, ha nem minőségi munkát 
látok, mert lehet, hogy sok embernek tetszik, de sokat félre is 
vihet, mert azt fogadják el, számukra az az etalon. Iszonyatos 
felelősség  ez minden területen, de ebbe nem akarok 
belemenni.

 Igen nagy felelőssége van az összes médiának, hiszen úgy 
formálja az embereket, hogy észre sem veszik. 

- Kapsz kritikát, visszajelzést a munkádról?
-Ritkán. Bár vannak esetek, hogy odajönnek, megszólítanak   

és  dicsérnek, ez nagyon fontos. Az ilyen jellegű visszajelzések 
adják a sikerélményt, ami nélkül lehet élni, de minek. Az úgy 
nevezett „negatív” visszajelzés is létszükséglet, habár az adott 
pillanatban rosszul esik és bántó, de elgondolkodtat és építésre 
ösztönöz.

Beszélgetésünk alapgondolata a kokárda volt, visszatérnék 
hozzá. Nincs szándékomban politizálni. A hetvenes évek elején 
sem politizáltam, mikor március 15-én feltűztem a megtürt 
jelképet, csak tisztelegtem a negyvennyolcas hősök émléke 
előtt. A kokárda párt-célokra nem kisajátítható. A kokárda az 
egész Kárpátok óvta nemzeté. A kokárdát óvni, védeni kell, ne 
kövessünk el bűnt ellene.

- Hogy érzed magad a jelenlegi helyzetedben?
-Próbálom jól érezni magam akkor is, ha vannak dolgok, 

amik elbizonytalanítanak. Ha nincs állandó visszajelzés, vagy 
igény a munkámra, akkor rosszul vagyok.

-De vannak!?
-Igen, ez ad lendületet, ez visz tovább. 
-Mi motiválhatna arra, hogy művészkedjél?
-Ha tudnám, biztosan   meg is tenném. Különben nem 

szeretem a művészkedés szót, túl sok emberrel kapcsolatban 
hangzik el, köztük velem kapcsolatban is, ez nem jó, nagyon 
káros, kevés művészt ismerek és imertem. Nem nevezem 
magam művésznek,  pedig ma már divattá vált, hogy mindenki, 
aki valamit alkot, művésznek nevezteti magát. Én legfeljebb 
„életművész vagyok”, de az sem sikeres.

- S mi kellene hozzá, hogy művész legyél?
- Sokkal nagyobb értéket kellene létrehoznom. 
 - Céljaid?
- Folyamatosan próbálom tenni a dolgom, s amit 

teszek, azt jól akarom végezni.
Köszönjük a munkádat, további sikereket kívánok hozzá. 

                                                                K.G.

tanácsaimmal segítem is, természetesen másokat is. 
Áttérve a másik, a grafikai területre,  ha van is ugynevezett

konkurencia, nem vesszük el egymás kenyerét.  Úgy 
gondolom, nem harcolunk   ugyanazokért a területekért, 
és különben is hosszú távon a minőség és kereslet a döntő.  
Itt kell megemlítenem, hogy jó kapcsolataim vannak, 
más önkormányzatokkal, jó lehet a személycserék ott is 
folyamatosak, de előbb utóbb megismerik munkáimat, és 
kapok megbízást. 

  Kérdezted az elején, hogy mennyit dolgozom, már mint 
időtartamban. A munkaidőm kötetlen, soha nem mérem, hogy 
mennyi idő megy rá az adott munkára. Az én tevékenységem 
– hála Istennek – nics napi nyolc órára szabályozva, akár 
hajnalokat és éjszakákat is igénybe vehet, de akár a jó ötlet 
beugorhat egy pillanat alatt és a formábaöntés sem vesz sok 
időt igénybe, a kész produktumnak van értéke és nem az elb...-
t időnek. 

 A megyében 21 településnek én terveztem a címerét, ez 
az Ő részükről  komoly bizalom volt irányomba, hiszen egy 
településjelképet generációkon át használnak és ezek az én 
hátrahagyott nyomaim, amik túlélnek engem, és ez biztató.

- Honnan jött  az  ötlet, hogy címert tervezz?
- Rendszerváltás után nem sok településnek  volt címere, 

Rákóczifalvának sem, egyedül egy pecsétnyomat maradt 
meg a régi időkből, megkaptam a megbízást, hogy a meglévő 
„anygból faragjak valamit”.  A pecsét közepén egy lépő 
lovas vitéz volt. Ez adta az alap ötletet. A többi már ismert.
Községünk címere volt az első a sorban, az avatott szem ezt 
észre is veszi. Heraldikailag nem minden részletében helyes. 
Az volt a gondolatom – ismereteim bővítése után –, hogy ki 
kellene javítani, de fölösleges, ez így különleges, különben 
is a szabályokat is emberek alkották, miért ne lehetne eltérni 
tőlük. A későbbiekben – hiszen a jó hír is terjed, nem csak 
a rossz –más települések polgármesterei megkerestek, így 
megrendelés kellett nem ötlet, és természetesen ismereteim 
gyarapítása a heraldika területén. Sok zászlót is terveztem, 
amiknek ismeretét éppen a napokban vonták kétségbe.

 - Melyik alkotásodra vagy a legbüszkébb?
- Talán a régi fotók között találnék ilyet, és a legutóbb festett 

portrék közül  Kardos Tamás portjéját és a megtört Téglás atya 
ábrázolását mutatom meg szívesen másnak is.

- Vannak korszakaid?
- Nincsennek, legalább is úgynevezett színkorszakaim. 

Ha sablon szerint alkotnék, nyilván lenne. Az ember napról, 
napra változik és ez tükröződik az alkotásaiban is, ez talán 
szakaszolhatja korszakait.  Van néhány húsz évvel ezelőtt 
készült festményem, ezek jól kategorizálhatók.

- Hozzátartozol a faluhoz…
- Igen, mint figura és mint ember. Mindíg is voltak a

falunak ismert alakjai, bolondok és normálisak, így volt, és igy 
van most is, így  kerek a világ. Még nem gondolkodtam rajta, 
hogy magam az előbbiekhez, vagy az utóbbiakhoz soroljam. 
Annak örülnék, ha a munkáimat ismernék, hiszen ezek kötnek 
a faluhoz.
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Többen az olvasók közül szeretnék, ha az elkezdett 
úton haladnék írásaimmal, vagyis próbáljam továbbra is az 
idegenforgalomban rejlő lehetőségeket ismertetni. 

Azt a problémát vetik fel, hogy nincs látnivaló nálunk, 
csak a Macimúzeum. Ezeket a kritikákat hallgatva szeretnék 
néhány dolgot elmondani: 

Kérdésem, a Kanári szigeteken vagy a Hortobágyon mi 
van? Mi az a lélegzetelállító látványosság, amiért ilyen 
helyekre tömegesen utaznak a turisták és költik pénzüket? 

A Kanári szigeteken homok van, a Hortobágyon pedig a 
Kilenclyukú híd. És még ilyen hely millió van a Földön, ahol 
nincs semmi és tömegek mennek.

Mégis, ami van: vendégszeretet, jó propaganda és a 
lehetőségek maximális kihasználása. Ahol el tudják adni 
a semmit, ott nagyon profi szervezők dolgoznak. Párizst,
Athént, Rómát nem művészet eladni, de ahol a „semmi” a 
látványosság és turizmus van… lehet gondolkodni.

Eljutottunk oda, hogy ez a felfogás, hozzáállás és szakmai 
tudás szó szerint megbukott. Egy teljesen új gondolkodásra 
van szükségünk és új emberekkel, akik ezt a „semmit”, 
Tisza-part, múzeum, el tudják adni. 

Nostradamus
Igazmondó bohócok 2007.
I. Boros-Bochkor páros még legalább 100 évig nem 

jön rá, hogy nem nekik kellene saját magukon nevetni, 
hanem a hallgatóknak.

II. A született feleségek három „nagyon háziasszonya” 
az elkövetkező 3000 rész után megkísérel egy tojásos 
krumplit készíteni és legalább egy verset elolvasni.

III. Az Artistaképzőn befejezik a bohócképzést, 
mert az Országgyűlésben az a 386 képviselő bármikor 
felléphet a Nagycirkuszban.

IV. A Rémrendes család ezután nem Budapesten, 
hanem Veszprémben, a nagy majom házban lesz 
látható.

V. Fidel Castro az elkövetkező 20 évben annyira beteg 
lesz, hogy legalább 5 amerikai elnök hal ki mellőle.

VI. Az iraki demokrácia rövid időn belül megvalósul, 
mert az a 22 millió lakos kiirtása szakszerűen folyik.

VII. Gyurcsány Ferenc igazmondásait 1000 évre 
titkosítják, de már most fordítják kínaira, hogy majd 
az akkor itt élők is értsék, az igazságba hogy lehet egy 
országnak belegebedni.

VIII.    A 4-es metró egy zseniális újítás szerint 
nem épül meg, hanem aki a 4-esen akar utazni, kimegy 
valamelyik nyugati nagyvárosba és ott felül rá. A 
megspórolt pénzt, amit még nem loptak el idáig, már 
oszthatják is el „megvezetőink”.

Balázs Antal

Kép(telenség), avagy néhány sor az újság borítójához
Azt gondolom, hajlamosak ezek a kétkedők saját 

értékeinket lenézni. Na de van-e erejük és elképzelésük 
változtatni, mert a kritika csak egy dolog, még ott van a 
cselekvés, az ötletek megvalósítása. A borítón ugyanis 
látható egy 1717-ből származó Jézust ábrázoló faragvány. 
A művész majd 300 éve ezt üzente az utókornak. Egy darab 
fából csodát művelt és még 1000 év múlva is eljönnek 
megnézni. 

Lentebb viszont a ma üzenete (amitől jó érzésű ember 
elborzad) nekünk, mert hát ezt a látványosságot még a 
legjobb idegenforgalmi szakemberek sem tudják eladni.

Balázs Antal

Tanösvényen
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Nagy megmozdulás zajlik jelenleg a rákóczifalvi 
plébánia épületében: festés, mázolás, parkettázás. 

Bár felröppentek kósza hírek mindenféle érdekek 
találkozásáról, stb., tudatom, hogy a plébánia jelenlegi 
felújítása mögött semmi ilyesmi nem áll. (Rossz nyelvek, 
ill. költői „tehetségek” mindig akadnak…) 

Az egyházközség Képviselő Testülete egyszerűen 
megkereste a község polgármesterét, hogy segítséget, 
támogatást kérjen a falu egyik legrégebbi (és talán nem 
szerénytelenség azt mondani, egyik legszebb) épületének 
eleinte belső, majd külső felújításához. Az épület azon 
túl, hogy a plébános lakhelye, nagymértékben közösségi 
célokat lát el, különféle csoportok (gyerek, ifjúság, 
felnőttek, idősek, énekkar) rendszeres összejöveteli 
helye – ugyan elsősorban hitéleti célból, de mégis, ezáltal 
is a település polgárait szolgálja, és igen leromlott, a 
feladatához méltatlan állapotban volt mind belülről, 
mind kívülről. Az egyháztanács a polgármester úr 
részéről maximális jóindulatot és támogatási készséget 
tapasztalt. 

Megállapodás történt afelől, hogy a plébánia belső 
rendbetételéhez az egyházközség megvásárolja a 
szükséges anyagokat, a festés, mázolás és parkettázás 
munkaköltségeit pedig a falu vállalja oly módon, 
hogy a falugondnokság emberei végzik el a munkákat. 
Ugyancsak megegyezés született arról is, hogy a 
plébánia (valamint a katolikus és református templom) 
külső felújítását az önkormányzat belefoglalja abba a 
pályázatba, amelyet a község egész főterének egységes 
rendezésére, megszépítésére nyújt(ott) be.

Jelenleg tehát a belső felújítás van folyamatban. Hálás 
köszönetünket fejezzük ki községünk polgármestere, 
valamint a falugondnokság vezetője és munkásai felé. 
E segítség nélkül, önerőből nem lett volna módunk a 
felújításra.

(EGY)HÁZUNK TÁJA HÚSVÉT
Előttünk áll a kereszténység legfontosabb ünnepe: a 

húsvét. Megváltásunk szent titkát idén is szandaszőlősi, 
rákóczifalvi és rákócziújfalusi hívek közösen ünnepeljük 
meg nagycsütörtökön, nagypénteken és húsvét éjszakáján 
(nagyszombaton este). Az ünnepek rendje a következő lesz:

Nagycsütörtök (ápr.5.): Este 6 órakor az utolsó vacsora 
emlékezetére bemutatott szentmisét a SZANDASZŐLŐSI 
templomban (Krúdy 93.) ünnepeljük meg. 

 ½ 6-kor külön busz indul a rákóczifalvi templomtól 
Szandaszőlősre, majd a szentmise után vissza.

Nagypéntek (ápr.6.): Jézus kereszthalálának napja. 
Ezt a napot a RÁKÓCZIFALVI templomban ünnepeljük 
meg az este 6 órakor kezdődő liturgiában. (Krisztus 
szenvedéstörténetét, a passiót a szandai és a rákóczifalvi 
templom egyesített kórusa énekli.)

Nagyszombat (ápr.7.): Reggel 9 órától egész nap nyitva 
lesz a templom, hogy bárki betérhessen a Jézus sziklasírját 
jelképező szentsírhoz csendes imádkozásra, feltámadást 
váró virrasztásra.

Húsvét, Krisztus feltámadásának ünneplése szombaton 
este a sötétség beállta után, este 8 órakor kezdődik a 
SZANDASZŐLŐSI templomban. 

½ 8-kor külön busz indul a rákóczifalvi templomtól 
Szandaszőlősre, majd a szentmise és a körmenet után (kb. 
½ 11 –kor!!) vissza.

Húsvétvasárnap (ápr.8.):  a megszokott rend szerint 
délelőtt 10 órakor lesz ünnepi szentmise, majd feltámadási 
körmenet.

Húsvéthétfőn is vasárnapi rend szerint, vagyis délelőtt 10 
órakor lesz szentmise.

Mindenkit szeretettel várunk!
Rákóczifalva minden lakójának, ez újság minden 

olvasójának – hívőknek és nemhívőknek – békét teremtő, 
megújulást hozó Húsvétot kívánok magam és munkatársaim, 
valamint a római katolikus hívek közössége nevében!

Kómár István plébános
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Három évvel ezelőtt Tecuka néni kérte, menjünk el hozzá, 
mert rossz a varrógépe, jó lenne, ha meg tudnánk javítani. 
Szívesen mentünk nejemmel az akkor már 92 éves hölgyhöz, 
hiszen kapcsolatunk régi időkre nyúlik vissza. Az 1940-es 
években férjénél, Hovonyecz Jánosnál többen inaskodtunk: 
Gali Ferenc, Nagy Miklós, Takács András, Balázs János, Bálint 
Ferenc, Dencs Lajos és jómagam (ma már csak ketten élünk 
Nagy Miklóssal). Tecuka néni is itt dolgozott a műhelyben. 
Megható volt ahhoz a géphez újra leülni, amelyiken 65 évvel 
ezelőtt a varrást tanultam. S bár az ember sok mindent felejt 
az évek alatt közel a 80. év felé, de a régen tanult dolgok 
előjönnek, s szerencsére a gépet sikerült megjavítani. Ezután 
még marasztalt bennünket. Elbeszélgettünk, felidézve a régi 
emlékeket. Az ember szívesen tölti az időt olyan emberekkel, 
akik valamikor életének fontos pillanataiban jelen voltak, akár 
rövidebb, akár hosszabb ideig. Mielőtt haza indultunk volna, 
Tecuka elővette a Mester gyűszűjét, és nekem adta. Először 
nem akartam elfogadni, hiszen ez egy kedves emlék lehet a 
számára is, de ő kérte, hogy őrizzem tovább. Meghatódva 
tettem el. Megkérdezte, elgondolkodtunk-e azon, hogy a 
tűnek mekkora ereje van. Milyen kicsi, és mégis milyen sok 
embernek munkát, kenyeret ad, megélhetést biztosít. Amikor 
hazaértünk, egymás mellé tettük a két gyűszűt, a Mesterét 
és az egykori inasáét. A közel száz éves varrógépen azóta is 
egymás mellett békésen pihennek a sok munkától megkopott 
fém gyűszűk.

A későbbiekben többször is meglátogattuk őt. Élmény volt 
vele beszélgetni.

95 évesen halt meg. Nyugodjék békében!                       
 Páldi Ernő és neje

 A tű ereje
Emlékezés Szilágyi Istvánné, Hovonyecz Teréziára. 

Rákóczifalvára 1949-50-ben jött. 
Kómár Imréné Pannika volt az első asszisztense. Kecső 

Ferencné Marika néni volt a körzeti ápoló.
Kómárné nyugdíjba vonulása után Eiler Mihályné került 

a helyére. 
Abban az időben más volt a körzeti orvos munkája, 

többnyire a gyerekek is háznál születtek. Előfordult, hogy 
Péntek Miklósné szülésznő és doktor úr is tolták a hófúvásban 
a szülőasszonnyal a szánkót, hogy kórházba kerülhessen. 
Mert a lovak is nehezen bírták a hóakadályt. 

Sokáig egyedül látta el a falu lakosságát, éjjel és nappal. 
Majd később lett a körzetesítés. 

Ő maga nagyon határozott egyéniség volt, úgy a 
gyógyításban, mint a magánéletben. Úgy érzem, sokan 
gondolnak rá jó szívvel. 

Nyugdíjas éveiben, míg tudott, minden héten egy nap jött 
Rákóczifalvára a postára és bevásárolni. Nem szakadt el a 
falutól és az ismerősöktől. Sok mindenben tájékozódott a 
település életéről. 

Sajnálatos módon egy baleset után érte a halál 92 éves 
korában.

Nyugodjék békében!

Eiler Mihályné gondolatait lejegyezte Páldi Ernőné

Emlékezés dr. Simon Mihály hajdani körzeti orvosra 

Köszönet
Özv. Szelei Béláné menye köszönetét fejezi ki a Polgármesteri Hivatalnak, a Nőnapi megemlékezés alkalmából.

Az idős asszonyt ez váratlanul érte, és igen örült az ajándéknak. Még soha nem kapott meglepetést nőnapra. 
Erzsike néni az idén tölti augusztusban a 100. születésnapját.                                                       Szelei Józsefné 
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2006 nyarán történt, hogy nagy lelkesedéssel 
kerékpároztam a Bivaly-tói ásatások felé, abban a 
hiszemben, hogy most végre megtudhatom, hogy hol is volt 
a régi nevezetes mezőváros Tisza Varsány. Kíváncsiságom 
hiábavaló volt, mert – legalábbis eddig – nem kerültek 
elő középkori leletek. Ebben az időben került hozzám 
néhány régi térkép másolata, és ekkor gondoltam arra, 
hogy talán a térképek is segíthetnek múltunk feltárásában. 
Antikváriumba, könyvtárba jártam, levélben próbáltam 
kapcsolatokat létesíteni, és végül hasznos segítséget kaptam 
az Eötvös Loránd Tudományegyetemtől és a Magyar 
Földrajzi Társaságtól, amiért hálás köszönetem nekik. A 
Rákóczi Lapban folyamatosan jelennek meg írásaim, az 
anyag megtalálható a rákóczifalvi könyvtárban.

Menyhárt János
PTOLEMAIOSZTÓL LÁZÁRIG
A görög tudományosság a kis-ázsiai Milétoszban alakult 

ki. Itt mondták ki először, hogy a Föld gömb alakú, mivel 
a gömb a tökéletes alak. Az athéni és az itáliai iskolák után 
Alexandria az, ahol a csodálatos hellén szellem utolsó, kései 
felragyogását látjuk. 

Az alexandriai görög kor kései nagysága, Ptolemaiosz, 
a földre és a világegyetemre vonatkozó ókori ismereteket 
szintetizálja. Egyik fő művében a Föld feltérképezésével 
foglalkozik. A Földet gömb alakúnak tartja. Megalkotja 
a fokhálózatot, és meghatározza több száz földrajzi pont 
koordinátáit. A kereszténység államvallássá válása után 
Szent Ágoston egy évezredre meghatározza az európai 
eszmerendszert. Kifejti, hogy nem a világ, hanem 
Isten megismerésére kell törekedni. Nem ítéli el az 
ismeretek szerzését sem, amennyiben az a szentírás jobb 
megismeréséhez vezet. A világ térképei elértéktelenednek, 
nagy visszaesés következik be Ptolemaioszhoz képest.

Az új térképek kerék, vagy más néven O-T térképek. A 
kerek világ a világóceánon úszik, Ptolemaioszhoz képest. 
Ptolemaiosz geográfiája eltűnt az európai ismeretekből,
kéziratát csak egy-két bizánci kolostorban őrizték. 

Elkövetkezett a reneszánsz ideje, amikor az ember ismét a 
való világra fordította tekintetét. Ebben az időben menekítik a 
törökök elől Itáliába a sok kultúrkincset, köztük Ptolemaiosz 
műveit. Itt latinra fordítják, és 1477-ben megjelenik az 
első Ptolemaiosz nyomtatott kiadás. A reneszánsz Itália 
Ptolemaiosz újra felfedezésének lázában égett, ezt a tüzet 
tovább szította a nagy felfedezések megindulása. 

A történelem kereke minden nagy változáskor felgyorsul. 
Kolumbusz egy Ptolemaiosz-térkép segítségével indul 1492-
ben Indiába. Amerika felfedezése Ptolemaiosz érdeme is, bár 
kétségtelenül tévedésen alapult. 1519-22 között Magellán 
körülhajózta a Földet, a Föld gömb alakja kézzelfogható 
valósággá vált. A 16. század elején megkezdődik lázas 
sietséggel az új kor térképészete. A kialakult nemzeti állami 

megkezdik országuk térképeinek elkészítését. A magyar 
térképészet büszkesége Lázár Magyarország térképe. Az 
újkori magyar térképírást megindító, korát megelőző Lázár-
térkép részletessége, kiváló településrajza, vízrajza révén 
a magyar térképészet kimagasló kincse. A rákóczifalvi 
Könyvtár falán megtekinthető.

Régi térképek meséi
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Utam kevésszer vezet a fővárosba, akkor is legtöbbször 
autóval közlekedünk, talán ezért ért kínos meglepetésként, 
amikor legutóbb Budapestre érkeztem a Nyugati 
pályaudvarra. Az aluljáróban lévő áldatlan állapotokról a 
tévéből már értesültem, de szemtől szembe találkozni ezzel a 
helyzettel rendkívül lesújtó. A kellemes napsütéses szombat 
délután kilépve a pályaudvarról utam felé indulva, orrot 
facsaró bűz csapott meg. Önkéntelenül tekingettem, kerestem 
az „illatok” kiinduló pontját. Az épület tövében gondolom 
hajléktalanok – viselkedésük, ruházatuk és kinézetük 
alapján – feküdtek az utca kövén délután egy órakor. Az 
italos üvegek mellettük, ennek következményeként szinte 
minden testnyílásukból előjött, ami kikívánkozott. A földet 
mereven figyelve lépkedtem, hogy ne lépjek bele se a vizelet
tócsájába, se ürülékbe, se köpetbe. 

Hazafelé a Keleti pályaudvarról indultam. Idő még volt 
a vonat indulásáig, gondoltam sétálok kicsit. Sajnos itt sem 
fogadott más látvány, mint érkezéskor. A közeli utcákban 
sétálva félelem lett rajtam úrrá. Elhanyagolt, dülöngélő, 
kolduló emberek, magyar és nem magyar egyaránt. 

Döbbenet, emberek hogy kerülnek ilyen áldatlan és 
méltatlan helyzetbe?! És hol van a szociális háló, ami segíteni 
próbál, és hol van a közbiztonság, a rendőrség, a szigorúbb 
szabályozás, amelyik megteremti a lehetőségét az ilyen 
helyzetek megakadályozására. A nagy demokráciánkban, ha 
nekik joguk van mindezt megtenni, nekünk nincs jogunk egy 
élhetőbb városban biztonságosan élni?

Történelmi tény, hogy a szocializmus utáni átmeneti 
időszakban hasonló helyzeteket éltek át más, előttünk 
járó országok. A mondás szerint az okos más kárán 
tanul. Gondolom a gyerekcipőt nem lehet azonnal 45-ös 
cipőre váltani, de miért nem lehet szigorúbb szabályokat, 
törvényeket hozni?  Hogy lehet az, hogy pl. egy szál hóvirág 
letépéséért 10.000 forint bírságot szabnak ki, a tüntetéseken 
okozott milliós károkat viszont nem téríti meg senki?

Ősszel a parlament előtti „tüntetések” maradványainak 
helyreállítása 25 millió forintjába került a fővárosi 
önkormányzatnak, mert teljes talaj- és növényzetcserét 
kellett csináltatni a hetekig ott tanyázók életvitele miatt.

Azt értem, hogy a gazdasági és politikai nehézségek 
elkeseredést váltanak ki, és ki-ki vérmérséklete alapján 
reagál erre. A demokrácia azért demokrácia, mert mindenki 
elmondhatja a véleményét. Igen mondja el, de közben 
maradjon civilizált ember, viselkedjen úgy, hogy azzal nem 
sérti mások jó ízlését. Erre jó példa a községünkben lévő 
helyzet. Nálunk a bal és a jobb oldal képviselői egyaránt jól 
megférnek egymással. Mindenki vallja a nézeteit, s teszi ezt 
normális körülmények között. 

Az utóbbi időszak nemzeti ünnepei rendzavarásokkal, 
tüntetéssekkel, rongálásokkal érnek véget. Aki teheti 
„menekül” a fővárosból ezeken a napokon. 

Az emberben felmerül a kérdés, meddig lesz ez így?  Mi 
lehet a megoldás?

Sajnos, erre nekem sincs ötletem. De tanultuk még 
az iskolában azt az ősi szabályt, ha valaki bűnt követ el, 
annak következményének kell lennie. A középkorban aki 
lopott, annak levágták a kezét. Gyanítom volt visszatartó 
ereje. A bíróság nem tárgyalta évekig az ügyet,  az erkölcsi 
normáknak megfelelően rögtön ítélkezett. 

Apropó: erkölcsi norma. Decemberben az adventi 
kiállításon valakinek annyira megtetszett a piros bőrkötéses 
Képes Biblia, hogy gondolta, magához veszi. Tudom, vastag 
kötet, több száz oldalas tele színes képekkel, de ennyi 
idő alatt talán sikerült kiolvasnia. Ha valakinek bibliára 
van szüksége, azt gondolnám, jó keresztény módjára a 
tízparancsolat szerint él. Abban viszont benne foglaltatik a 
ne lopj- parancsolat is. Szeretném hinni, hogy Isten gyarló 
gyermeke megtévedt, és az óta rádöbbent arra, különösen 
adventi időszakban nem tetsző dolog bibliát lopni. Bár 
a biblia gazdája nemes szívvel tudomásul vette, hogy 
megfosztották tulajdonától, és felajánlotta új tulajdonosának 
lelki fejlődésére, mégis szeretném kérni az illetőt, szolgáltassa 
vissza jogos tulajdonosának a könyvet. Akár a templomban, 
akár a Varsány Közösségi Házban hagyja ott, tegye le, és mi 
visszajuttatjuk annak, akit illet. A rossz után tegyen egy jó 
lépést is. Köszönjük!                                                     TPE

Ki ért i?

HÁZ ELADÓ
Rákóczifalva     Rákóczi út 77.

Érdeklődni:
20/9742-182,
vagy 17.00 után
56/441-349

Felhívás
Rákóczifalván tervezük egy  klasszikus vegyes kórus 

megalakítását.
Várjuk mindazon nők és férfiak jelentkezését, akik
szívesen résztvennének ebben a kultúrális tevékeny-
ségben és úgy érzik, hogy birtokában vannak az eh-

hez szükséges adottságnak.
Jelentkezés:  20/3649-402 telefonszámon
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G A S Z T R O N Ó M I A

Az előző számban ígéretet tettem arra, hogy a tojásról, 
mint a fehérjék másik igen fontos “hordozójáról” írok, 
annak ellenére, hogy esetleg csak húsvét után fog az 
újság megjelenni. A tojás élettani szempontból egy 
nagy petesejt, amelyet tartalékfehérje és mészhéj vesz 
körül. Igen sok tápanyagot és különböző védőanyagokat 
tartalmaz. A tojásfehérje az egész tojás 55-60%-át 
teszi ki. A friss tojás sárgája középen foglal helyet, 
vékony hártya fogja körül. A kereskedelemben minden 
esetben a tojás megnevezés alatt a tyúktojást értjük, 
minden más esetben hozzátesszük az állat nevét is. 
Korábban magas koleszterinszintje miatt javasolták 
fogyasztásának korlátozását, az utóbbi évek kutatásai 
azonban bebizonyították, hogy mértékletesen fogyasztva 
az egészséges szervezet anyagcsere-folyamatai során 
feldolgozza a bejuttatott koleszterint. Nagyon fontos 
a tojás minőségét megemlíteni, nagy figyelmet kell 
fordítani frissességére. A szalmonellás ételfertőzések 
kialakulásában leggyakrabban a nyers tojást tartalmazó 
vagy csak mérsékelten hőkezelt tojást tartalmazó ételek 
játszanak szerepet. 2003 óta egy FVM rendelet értelmében 
nyilvántartást kell vezetni a tojótyúk-telepekről, és így a 
megjelölt tojások könnyen beazonosíthatók.

Ennyit a tojásról, és most néhány érdekesség: Mint 
muzeális tárgyat is megtekinthetjük a tojást. 1998-ban 
Dr. Neineaus Rózsa magángyűjteményt hozott létre 
Zengővárkony községben. A gyűjtemény mára már 3500 
darabot számlál, és ennek egy részéből kiállítás nyílik 
a Magyar Kereskedelmi és Vendéglátóipari Múzeumban 
/Bp.Szent István tér 15. sz./ március 23-tól április 22-ig. 
A tavaszi szünet idején egy kellemes családi kirándulást 
is tervezhetünk erre a nem minden napi kiállításra. 

A csáktornyai Zrínyi-udvar XVII.századi kéziratos 
szakácskönyvéből idézve : “tikmonyat (azaz tojás) hajába 
adni egösséges, vagy főve, lágyan, vagy meleg parázsába 
sütni.” És íme a mester ajánlása: 

„Tikmonyat röstölőbe: Végy egy röstölőt /serpenyő/ 
vagy lábost, tégy vajat beléje, melegítsd meg, azután verj 
néhány tikmonyat egy tálba egészen, sózd meg, metélj 
egy kis petrezselyemlevelet is beléje. Tedd a vajba, 
rántsd meg hígan, gyömbérrel hintsd meg.” 

„Olasz rántott: Forralj vizet, és törj annyi tikmonyat 
bele amennyit akarsz, főzd meg hígan, azután rakd a 
tálba, hintsd meg gyömbérrel, mézzel, fahéjjal, sóval és 
mazsolát is tehetsz hozzá.”

Kedves Olvasóink! Remélem ez a kissé régies 
nyelvezet nem vette el kedvüket a két igen régi recept 
kipróbálásától, hiszem mai nyelvre lefordítva igen 
egyszerű az elkészítésük. A tojásról, mint ételről 
rengeteget lehetne írni, csakúgy mint a hozzá kapcsolódó 
népszokásokról, hiedelmekről. Úgy gondolom, most 
ennyi elég lesz, és talán még egyszer visszatérünk a 
témára.

A következő számban szeretném, ha nem én írnám 
a receptet, hanem az újság felelős szerkesztője PBM. 
Kedves Marika, ezúton is felkérlek arra, hogy ismertess 
meg bennünket a japán vendégek látogatásakor kínált 
eredeti japán halételekkel, amelyeket Te készítettél! 
(Talán ez a szusi volt?)

Ezen gondolatok jegyében kívánok minden kedves 
olvasónknak kellemes húsvéti ünnepeket, jó étvágyat az 
ünnepi asztalon felsorakoztatott finom falatokhoz!

Feketéné Molnár Zsuzsanna

A tojás

Rövidáru, méteráru, 
tanszerek, ajándékok, 
ajándékutalvány, 
pelenka, játék, 
nyomtatványok, 
irodaszer, zipzár-csere, 
ruhajavítás. 

Mindezeket megtalálja:
ZSUZSA NÉNI 
BOLTJA
Rákóczi u. 52-54.
COOP üzletsoron

MEGNYÍLT

2007. Harmadik szám



26

FELHÍVÁS!

E Z  I S ,  A Z  I S 

A Föld leghatalmasabb építményeként tartják számon, 
amelyet még a világűrből is látni lehet.

Kína első és legfőbb császára CHIN császár volt, aki a 
Kr. előtti II. szászadban kemény kézzel teremtett meg egy 
hatalmas birodalmat, melyet négy tenger határolt (a nemzet 
is róla kapta a nevét).

Reformokat vezetett be, máig is érvényes törvényeket 
léptetett életbe. Az északon élő nomád földművelőket 
letelepedésre késztette és megadóztatta.  Az összes nagy 
folyót csatornákkal kötötte össze, s ezzel megalkotta a világ 
legnagyobb belföldi, vízi közlekedési rendszerét.

Északon a nomád törzsek rendszeres rablótámadásai 
miatt a császár erőszakkal 120.000 családot északról a 
gyérebben lakott déli országrészbe költöztetett. Udvari 
tudósai nem támogatták ebben, összeesküvést szőttek 
ellene. A császár azonban elfogatta és elevenen temettette el 
mind a 460-at, hogy így félemlítse meg alattvalóit. A császár 
tudta, hogy az értelmiség kiirtásával csak időt nyert, hiszen 
az északról fenyegető ellenség támadásai nem szűntek meg. 
Ekkor született meg egy fal megépíttetésének gondolata. 
Kr. e. 214-ben adta ki a parancsot, hogy a már meglevő 
határ menti erődöket össze kell kötni, megerősíteni. A fal 
építésére kötelezték a több ezer még életben maradt tudóst. 

A  közelmúltban elkövetett két típusú telefonos 
csalássorozatról  értesítettek bennünket, ezért kérem, 
hogy amennyiben bárki  hasonlóval találkozik, az 
alábbiak szerint járjon el. 

Az első eset a hagyományos,  vezetékes telefonokat 
érinti, amelynél egy automata  géphang értesíti a hívást 
fogadó személyt, hogy egy egzotikus  nyaralást nyert, 
amelynek minden költségét fizetik. Ezután  megkérik,
hogy nyomja meg a 9-es gombot a további  részletekért. 
Ekkor egy emeltdíjas számra kapcsolnak, amelynek  a 
percdíja 20 angol font. Ezt követően azonban már hiába  
szakítjuk meg a hívást azonnal, minimum 5 percet, azaz 
100  fontot kiszámláznak. A hívás végén megkérnek, 
hogy  billentyűzzük be a postai irányítószámunkat és a 
házszámunkat  és további két perc múlva tájékoztatnak, 

Érdekességek a Kínai Nagyfalról
A fal a világ leghosszabb temetője lett. A falon kb. 300.000 
ember dolgozott. A betegségek, az éhezés, a hideg miatt sok 
ezren elpusztultak. Őket a falba temették el, hogy szellemük 
elijessze az Északi Démonokat. A Nagyfalat ezért a Könnyek 
falának is hívják.

Először a tornyokat építették meg, majd ezeket kötötték 
össze az erődfalakkal, amelynek az átlagos magassága 
6-8 méter, néhol 11, szélessége 4-5 méter. A tornyokat 
nyíllövésnyire építették egymástól, így gyorsan tudtak 
üzenetet küldeni több száz kilométer távolságra is. Egy 
üzenet 24 óra alatt futott végig a fal teljes hosszán. A fal 
teljes hossza nem ismert, és az évezredek alatt folyamatosan 
változott, meghaladja a 7000 km-t.

Chin császár lenyűgöző síremléket építtetett magának. 
Sírhelye 38 évig épült, kb. 700.000 ember kényszer 
munkájával. Sírjában több ezer agyagkatonát helyezett el 
harci alakzatban. Úgy gondolta, ezek vigyázzák örök álmát, 
halála után ők védik majd meg. 

1974-ben véletlenül bukkantak rá a páratlan leletre, melyet 
a múlt század régészeti szenzációjaként tartanak nyilván.  
A terrakotta katonák mindegyike egyedi arcvonással és 
frizurával rendelkezik. Mellettük több száz cseréplovat és 
szekeret is találtak 

TPE

A felhívás  - A Rendőrkapitány tájékoztatója
Az alábbi szöveg terjed az interneten. Igazságtartalmának nem jártunk utána, viszont 

nem árt, ha többen tudnak róla.

hogy mégsem mi  vagyunk a szerencsés nyertesek. Ez alatt 
az idő alatt a hívás  díja elérheti a 260 fontot. 

Mivel a hívások eredete  külföldi, a hatóságok és a 
telefontársaság nem sokat tehet  ellene. Az egyetlen, amit 
tenni lehet, hogy AZONNAL MEG KELL  SZAKÍTANI 
A HÍVÁST, AMINT EGY ELŐRE FELVETT ÜZENET 
ARRÓL  TÁJÉKOZTAT, HOGY NYERTÜNK 
VALAMIT! 

Egyéb variációk is  előfordulhatnak, ezért minden 
hasonló esetben így járjunk el!   

A második eset a  mobiltelefonokkal kapcsolatos. Nem 
fogadott  hívásként a 0709 020 3840-es szám jelenik meg. 
Az utolsó négy  szám változhat, de az első négy ugyanez 
marad A szám  visszahívása 50 font/percbe  kerül.
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S P O R T

Álló sor (balról): Kocsis Lajos (edző), Bíró Zsolt, Tőgyi 
Ferenc, Szabados Károly, Makai Róbert, Sütő István, 
Szöllősi János, Petróczki Ferenc
Guggoló sor (balról): Tóth Barnabás, Németh Gábor, Sütő 
János, Czövek Andrej, Deák Zoltán és Keresztesi Adrián
Aki még a csapat tagja, de nincs a képen: Németh László, 
Kavasánszki István és Török Zsolt

Rákóczifalvai Sportcsarnok, 2007. április 1. vasárnap
 9: 00 Kunszentmárton-Törökszentmiklósi Szállítók
10: 00 Szolnok-Tiszakürt
11: 00 Törökszentmiklósi Szállítók-Töröszentmiklósi 

SZÉKÁCS
12: 00 Tiszakürt-Kunszentmárton
13: 00 Szolnok-Karcag
14: 00 RÁKÓCZIFALVA-Törökszentmiklósi SZÉKÁCS
15: 00 Tiszaföldvár II.-Túrkeve
16: 00 RÁKÓCZIFALVA-Karcag

Horváth Magdolna

Kézilabdásaink eredményei
Férfi csapatunk a megyei első osztályban szerepel, ahol

9 csapat küzd a helyezésekért. Idén is, mint az elmúlt 
években, bajnokesélyesként indult. Az őszi fordulók során 
9 mérkőzésből 7 meccset nyert és 2-t elveszített, bár ezeket 
igen szoros küzdelmekben, így az előkelő 3. helyen zárta 
az őszi szezont. A tavaszi fordulók március 4-én kezdődtek. 
Eddig ebben a szezonban 4 mérkőzésből 2 győzelem és 2 
vereség a mérleg. Jelenleg csapatunk a Törökszentmiklósi 
Szállítók, a Szolnok és a Tiszaföldvár II. csapata mögött a 4. 
helyen áll, de, ha az elkövetkezendő 3 mérkőzést megnyerik, 
akkor még a 2. hely is meglehet.

A következő fordulót a rákóczifalvi Sportcsarnokban 
rendezik, ahol az RKK előbb 14 órától a Törökszentmiklósi 
SZÉKÁCS csapatával játszik, majd 16 órától a Karcag 
legénységével, ami a nap egyik rangadója lesz. Ezután a két 
mérkőzés után már csak egy lesz, április 29- én, az egyik 
szintén bajnokesélyes csapattal, a Szolnokkal. Reméljük, e 
mérkőzés után ezüst vagy bronz színű medáliát akasztanak 
csapatunk tagjainak a nyakába!

Várunk mindenkit sok szeretettel az április 1-jei hazai 
mérkőzésekre. A küzdelmek már 9 órától elkezdődnek. 
Mindenki szurkoljon, hogy csapatunk a lehető legjobb helyen 
végezzen, és a jövőben sikerüljön megnyernie a bajnokságot, 
hogy ezzel egy magasabb osztályban való indulás esélyét ki 
tudja harcolni. 

HAJRÁ RKK!!!!
Van már honlapja is a klubnak, igaz még friss, de már 

alakul: www.rakoczifalvai-kk.extra.hu

Sakkcsapatunk eredményei a megyei bajnokságban
A megyei I. osztályú csapatbajnokságban szereplő 

sakkcsapatunk idén nem ismételte meg az éveken keresztül 
mutatott jó szereplését.

A 2006-2007-es bajnokság csapatunk számára nem 
kezdődött jól. Az első fordulóra 2006. október 10-én került 
sor Törökszentmiklóson, és az eredmény 7,5:2,5 a hazaiak 
javára. Az eredményről annyit kell tudni, hogy egy-egy 
csapatbajnoki mérkőzésen a megyei I. osztályban 10 pont 
kerül elosztásra a két csapat között. A második forduló 
eredménye október 29-én, itthon, a szolnoki csapat ellen 4:6. 
További eredmények :

november 19-én      Martfű:Rákóczifalva           4:6
december 10-én       Rákóczifalva:Újszász           4:6
február 04-én           Túrkeve:Rákóczifalva      5,5:4,4
február 25-én          Jászapáti:Rákóczifalva     3,5:6,5
március 11-én          Rákóczifalva:Kisújszállás   6:4
A bajnokság állása:                
1. Kisújszállás  48 pont
2. Törökszentmiklós 42 pont
3. Újszász  38 pont

4. Kunmadaras 37 pont
5. Jászapáti  35,5 pont
6. Szolnok  35 pont
7. Túrkeve  34,5 pont
8. Rákóczifalva 33,5 pont
9. Martfű  27 pont
10. Karcag  19 pont
Két forduló van még hátra a bajnokságból. A 8. április 1-jén 

Kunmadarason, a 9. itthon Karcag ellen. Matematikailag még van 
esélyünk a dobogó harmadik fokának megszerzésére. Csapatunk 
mindenesetre eltökélten készül a bajnokság hajrájára.

A csapat tagjai:
Bessenyei Sándor
Fekete Ferenc
Gáspár Imre
Hernádi László
Holló István
Hornyák László

Juhos Attila
K. Szabó József
Kuti Zoltán
Merena Csilla
Merena László
Molnár Gábor

Molnár Lajos
Nagy József
Pakai Péter
Snelcer Betti
Tóth Barnabás

Fekete Ferenc
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HÓNAP ESEMÉNYEI KÉPEKBEN

Rákóczi napokMárcius 15.
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HÓNAP ESEMÉNYEI KÉPEKBEN

Utazás kiállítás 7007Munkácsy-emlékérmes 
Simon M. Veronika kiállítása
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Kiadja: Falugondnokság Kft. Felelős kiadó: Nagy József
Felelős szerkesztő: Pappné Benson Mária (pbm)
Tervező-szerkesztő, tördelő: Papp Imre grafikus
E havi számunkat a szerkesztőség tagjai közül írták:  
Balázs Antal,  Barhács Péter, Fekete Ferenc, Feketéné Molnár 
Zsuzsa,   Hably Dóra, Hajdú Gergely, Katona Gizella,   Mondi 
Viktor,  Tóth Kitti, Dr. Túrócziné Páldi Erzsébet 
Önkormányzati híreket sajtó alá rendezte: Szucsik Hajnalka

Civilszervezetek, intézmények híreit sajtó alá rendezte: 
Császiné Csáti Réka
Iskolai hírek: Hőnyiné Nagy Erzsébet
A Rákóczi Lapot terjeszti a Magyar Posta.
Előfizethető a kézbesítőknél és a Posta Hivatalban.

Rákóczifalva, 2007. április 5.
A Rákóczi Lap és a településről  más fontos információ olvas-
ható a folyamatosan frissülő  községi hivatalos honlapon.
                                                                    www.rakoczifalva.hu

Bocs D’Art galéria

A Bocs D’ Art galéria ezúttal is különleges kiállítással 
lepte meg az egyre nagyobb számban (kinőtte a két termet) 
megjelenő közönségét.

2007. március 23-án nyílt meg – a japán vendégek 
tiszteletére – Kovács Mihálynak, a Japán-Magyar Baráti 
Társaság szolnoki csoportjának vezetője japán kapcsolatából, 
utazásaiból származó emléktárgyakat bemutató kiállítása. 

Retter Erzsébet köszöntötte a Yuza (Japán) városából 
érkezett japán ifjúsági delegációt, valamint a meghívott 
vendégeket. Néhány szóban bemutatta – mostanra kissé 
átrendezett, megújított – az egy éves Macimúzeumot. 
Kiemelte érdekességként a teremben szép számmal jelen lévő 
fiatalokat, akik II. Rákóczi Ferenc korát felidéző ruhákban
fogadták a vendégeket, ezzel is tisztelegve a Fejedelem 
születésének 331. évfordulójára. 

Ezt követően Kovács Mihály köszöntötte a megjelenteket. 
Örömét fejezte ki, hogy sokan tisztelték meg a kiállítást: 
„sok jó ember kis helyen is elfér”. Elmondta, hogy a japán 
vendégek fogadásának megszervezésekor segítséget kérni 
jöttek Rákóczifalvára. Nem először, de most is nyitott fülekre 
találtak, amit ez úton köszönt meg a rákóczifalviaknak. Sokan 
segítettek, de közülük néhányat megemlített: megköszönte 
Balázs Antalnak, Papp Imrének és feleségének, Császiné 
Csáti Rékának, Novák Gyulának, Horváth Leventének 
a segítségét, Debreczeni Ildikónak és Papp Ferencnek, 
valamint családjának a támogatását. Ezt a segítséget szerették 
volna megköszönni ezzel a kiállítással, amely pici kis ízelítőt 
próbál adni a rendkívül gazdag japán kultúrából. Igyekeztek 
elsősorban a gyermekeket érdeklő tárgyakat bemutatni. 
Hihetetlen, ahogy ez a nép ragaszkodik hagyományaihoz, 
ősi kultúrájához. Ez az, ami Rákóczifalvával összeköti őket, 
hiszen itt is nagy lelkesedéssel ápolják kultúrájukat. Ez az a 
hozzáállás, amivel széppé, vagy még szebbé tehető a világ. 

A japán delegáció vezetője, valamint egy vendég diáklány 
megköszönte a Rákóczifalván töltött nap élményekkel teli 
eseményeit, valamint a barátságos vendéglátást. Yuza város 
Szolnokkal épített ki testvérkapcsolatot, de ennek alapjait 
felhasználva reményét fejezte ki, hogy a két várost környező 
települések között a baráti kapcsolatok tovább fejlődnek és bíznak 
abban, hogy az itt jelenlévőket vendégül láthatják Japánban. 

Ezt követően mindkét részről ajándékok átadása 
következett.

Tóth Lajos polgármester úr meleg szavakkal köszöntötte 
vendégeinket és örömét fejezte ki, hogy immáron két éven 
belül a második japán delegációt fogadhattuk teklepülésünk
ön.                                                                            pbm 

A nap kapujában
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